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EXECUTIVE SESSION

Thursday, June 19, 1975

AW

United States Senate

Select Committee to Study Government.

Operations with Respect to

Intelligence Activities

Washington, D. c.

The Committee met, pursuant to notice, at 2:20 p.m.,

Room S.123, The Capitol, Senator John G. Tower,presiding.

Present: Senators Tower (presiding), Baker and Mathias.

Also present:

0. Schwarz

Aaron, Professional

William Miller, Staff Director; Frederick

Chief Counsel; Charles Kirbow and David

Staff Members.
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Senator Tower. Mr Angleton, I understand that you came
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on very short notice. And I appreciate your accommodating 

the Committee.

YOu will have to be sworn.

Would you rise, please, and raise your right hand?

Do you solemnly swear that the testimony you are about 

to give before this committee is the truth, the whole truth and 

nothing but. the truth, so help you God?

Mr. Angleton, I do.

Senator Tower. Counsel, you may proceed.

TESTIMONY OF JAMES ANGLETON

Mr. Schwarz. I would like to first get your name and 

address on the record.

Mr. Angleton. James Angleton, Arlington, Virginia.

Mr. Schwarz. Just some procedural matters. You have a 

right to counsel, you understand that?

Mr. Angleton. Yes, I understand it.

Mr. Schwarz. And if at any time you want to stop to ob­

tain counsel you have a right to do that. And if you wish 

to claim any of your Constitutional rights you have a right 

to do that, you understand those things also, do you?

Mr. Angleton. Yes, I understand them.

Mr. Schwarz. You were employed at the CIA for what 

period of time?

Mr. Angleton. From the beginning until December, the

TOP SECRET



1

2

1

23

34

end of December.

Mr. Schwarz. 1974?

Mr. Angleton. 1974.

4

5

6

7

8

at

Mr. Schwarz. And were you the Chief of Counterintelligence

the CIA for that

Mr. Angleton.

Mr. Schwarz

Mr. Angleton

9

10

11

12

13

Iffigs®:

Israeli intelligence agencies?

between

16

la

period?

I was.

For that entire period of time?

No, from 1954.

Mr. Angleton. That is correct

. Schwarz. Can you briefly state th-i cjs;®ctlon

§ur counter intelligence work and tl raell work

or put eveii^nbje generally, how did you/hajipen to have both

tion,

those

everything?

Mr. Schwarz

jobs?

to take u‘rything. WeApay try

Mr. AngletOn Well, if I c yud ask you some clariflca-

are we addressed

this meeting to the Sz

up

rule busines's. What

(Angleton.

we

I

ourswes here in terms of

'.business, or are we trying to take

we anfc'not going to try to take up

few things beyond the

are

can

trying t<> . dp

direct my aft^wey to you better

,1 
1.

Knaw more where we are going.

Mr. Schwarz. We are going to the Szulc bus'iw|', but it

. TOP SECRET
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5

6

8

embryonic counter intelligence unit under General9

was James R. Murphy, who had beenDonovan. My immediate10

11

12

s the counter intelligence.he was Chief oAnd13

And14

experience innever hadhad15

tftexhead of the editorialie Oaks, whopeople such a was16

page of the New York Times, and Ben17

cross-section" of American life.18

19

s to ab-I was20

21

of Gefrman codes.22

codes, which is relevant toThe breaking of the German23

really done inour/ activity24

TOP SECRET

the infantr,^;7And then Iwas assigned to an194 3 , in 194 3 ffdr

receiver machine cabbed

having to do with the Oswald situati-o and other things.

and a tremendousWeirs

d Lika to discuss. The nature of tha material would be

were put together who

Senator Baker. ngleton

England. And by way

r^cticw attorney here in Washington.office. And he is a

And that includedthe ubiect

And the purpose of thato London.

importan the breakingmoreritish experience, andsorb th

a protegee and obtained^

Well, to be with, I went into OSS in

1 not.be taken by surprise, there are one two things that

erewas a training intensive in 6h<s country, andAnd

would be helpful to have a few background first

If I may say so, so that Mr

Bimilaf®to what you have already discus'sed with Rockefeller

law degree in General Donovan s

during that time a number of ^u

degression, the Germans were using a

w age
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<1 had

5

6 break of war, he had the

know tfi'at'the systems cprescience to only be one thing,

that it would

9

10

the counter intelligencethe military operationsand11

use12

13 one sense.

But it would mean14

15

war or when the Germans wentv-into theuses. And during16

17

100 percent18

19

from the German high command.20

was fought on six intercepts.21

to make use of the counter intelligenceSo our job was22

high

the?,command. And this was an elaborate deception. And when24/

agents

TOP SECRET
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zzope rat Vorra 1 messages

the Batttie of Tobruk

war,

And he

I might add that the FrenchmanAnd

of it would be the bobtom of the ist of priorities

when! was non-operative

imp/ry./to point out that theI give this digression

ceived mostedit for it. And yet that perhaps was tn

single important breakthrough of the entire war

obtained It absutXeitht to nine or ten years, ..prior to the out-

be operative.-Mn a time’..oT war.

fruits of that breakthrough wouiwfirst go to the military

a compromise of? the material

in any fashion to the’ Germans would destroy tneZmilitary

they brought it up from 10 percent recovery toxabout

AndZZ believe it was in the neighborhood of some 22^000

the purpose of playing back German agents to their

war ended I would say that 99 percent of all reporting

f
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west

4

o

8

d

i

i
5

the Germans had were under our control. And in facj

many of the German hierarchy tried to escape toahe

Sider aliases, their only point of contact foymost

documentation and money was to our agent under / ntrol.

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

'22

And it was silled the Safe Haven program

So LondoUKwas in a sense a staging a^a with full access

to British, or thS^fruits of British activity, going back

through their entire Wstory. And itywas the advance head-

quarters for General Don^an, and fir. Murphy. 

I was then sent to Maly in/1943.

Headquarters.

counter intelligence for I

i.ef of

/the OSS,

Subsequently I became the

And I took over the

AFHQ, Allied Forces

OSS Italy. And

I want to say that my work then became more broad in terms of

And

And I

espionage and all theJbther branches of^OSS. I re-estab-

lished the counter/iintelligence services A brought the

French back into^existence, particularly th^Xman who

originally acquired the code, and who worked

years. And lay this time it was shifted to the

it for many

.audi bloc.

I left Italy in 1947 or 1948 and came back,'and was

discharged and went into the Agency immediately.

the pefeiod I was in the Agency, of course, I had both

du r i ng

fgent

operations, long distance operations, and counter intelligence,

24

25

a/ssome sabotage, black propaganda, infiltration.

And probably the first overnight operation that there'was

TOP SECRET



.which waa known as Plan Hope, which is simply putting tha1
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Italians in an airplane and having them fly over to t:

:oumanian border and make very primitive photograph f the

whole region

d I was sent back to the Air Force. Ana then I had

code oper ons, embassy penetrations, andfiao on.

So in cnse the resuncitation the Italian service

Army and Navy, AiffeForce, and the Minister of the Interior

was American rehabilitation. And/I' am not going to go into

the details of the political si-tuation. There was the

civil war in Greece, and the. vival of the international

Brigade and in fact the Soyiets

not

and instability.

fighting the war

d built up, when they were

the post-wa*-^ per iod assassinations,

And throughout7this we had very clos^supervision from

Mr Murphy, and General Donovan. And we had s’becial interest

in the Vaticanf/and what was happening

Curtain.

in Berlinabehlnd the

And^fhe then acting Secretary of State for the'LVatlcan,

MontiniZ/who is the present Pope. And so there was mush

the/Dope, who

to do/it'hrough our channels, and General Donovan, with Mowtini

is now the Pope, one of the basic problems was

cold war. We did not buy the cold war, it came to us

we worked with the Germans, and as we broke down the

^opposition, we began to find that we were not getting the

TOP SECRET



But the penetrations and the operations which we^ran

take on a character of

5

alii6

7

9

tion to Stalin.sophisticated, because of the10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

I think the only policy cable that, was ever re-20

21

22

Ians to23

And they addressed themselves\tprevent immigration.2.4 :

back with an ambiguity, but it leaned

TOP SECRET
issue, and they came

r. Murphy and

the defectors coming

therefore to pre-

Tha

and7against the

I was in Greece.

igration.vent the

was the Israeliof coursethisAnd in the course

And the British desires

Germans, we were getting the Soviets.

during the military phase began to

leir own in the civilian phase in the very long/term Soviet

objectives against the U.S in particular

then I got into all fields .of/labor, subversion,

illegalimmigrants, and then revolytj

And our penetrations at that period were fairly high level and

And as the Soviet troops7occupied new territories

was faced with these ambiguities

over to us at very high. 1'evels

immigration. Technically we were still a part of AFHQ, which

was a combined and Allied Headquarters

were that our/activities be directed\in supporting their

responsibilities in the Middle East,\and

ceived' during that period was one we sent to

through General Donovan to the President

was where weexercised our influencesonthe



toward the

scourage

5

6

7

8 south, where all these illegal inmigrants collected and were

9 sent down.

And then they10

embassy in Rome, who were11

12

13

14

the British authaturned them ove and so on.15

And we/were in a position to make decisions one way or16

down on theAside of re-17

leasing/them.10

I am tryi'hg\to keepAnd there is so much more of19

20

21

23

Israeli back in the 1940 s?

TOP SECRET

That is rightAng1e ton.Mr.

and blew up the Britishrgum

but was

And eventually we camethe other.

but

road of it.the''*

then the Commanding Admiral of the Tu ian Fleet generally

pposite numbers. And the man

with whom we had set up\
//

the rest of the Israelis —— we ha

thevltalian intelligence through

the members of the

So you developed some kind of a rehatlon-schwarz.Mr.

general proposition that we should not

the British nor hurt the British directly

we’should not interfere with the Italians to support the

B r i rtehXpoa i t io n.

hhd.'so my dealings were with Admiral/,Ma.ugeria, who

had been Cnief\of the Italian Naval Intelligence

group, and then we ?nad the dilemma again.as to whether we

-ship, perhaps a friendly relationship, with persons

with the new State of Israel or the hoped-for state of

w age



■ 5 - .^i.^

the ri

praps ion?

5

6

8

9

11

I might say, the head ofproblem. And one of my men12

13

14

Special AssistantSo,coming back^to Washington,15

16

clandestine side/and covered the world, on alWsides of17

clandestine activity.10

And/subsequently I was Chief of Operations19

lonage .C20

And21

of the counter intelligence.ade head22

Mr.

TOP SECRET

in 1954 I had a special operational unit; a.ndx wa s

significarft’ eason

relationship --

And you had the

Mr

the So I hadunderground.

Schwarz.

Soviets making us

Important.a connection to this man. He was ve

Mr. Schwarz

ere one here in Washington.nor wa

sending illegal ageri

Galloway, who was hea f theto Colonal Donald

And was there any other

why you kept the Israeli account, if that is

Angleton. There wasn t one after I

DutXtha other side of the Israeli probl'em was that you

had thousandsVcdming from the Soviet Union

f the immigration/for the purpose of

nto the Wes^twand breaking down all

And so there was both^aVsecurity problem and a political

ionist movement in rtaly

In the period beginning in 1954 and lasting

ntil 1974, when you left the Agency, did you have any

is the Israeli account the wrong way to say it?

w age



Schwa

with it,

with Israel, Israeli intelli-

between

I was the

24
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It is as goo

There was no

and Allen Dulles return

194

The Mayor of Jerusalem, Pete

He was

behalf of the Agency

And all

Angleton.

Schwarz.

account?

5

6

7

6

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

8

d

19

20

21

22

23

Did

Angleton No

relations

Mr.

Mr.

Mr.

I

It is all right.

you have any relationship

That began in 1951.

etween the Agency and the IsrW^li intelligence.

You mean at all, or/p^ior to 1951.

Angle Bbpa There wasn't any ^gom 1947 -

Schwarz.Vl^en it began irSI951.

am trying to establi'stf^and not^spend a lot of time

is, do you have any relat'i

gence, or the Israeli account

1951 and 1974.

Mr. Angleton. It /gas resonstiTSuted in 1951. And

negotiator of the arrangement.

Kollek, was at thegother end of the negot+iation

stationed in Washington. But during the Je^sh Agency period

he was head o©the intelligence in Turkey, during the war and

M

prior.

r. How was that agreement negotiate?

M® Angle ton . It

dis we^have in common.

who^was then Director.

was negotiated by finding waat

It was reviewed by Admiral Hille

And he was to be succeeded by Gen

Jlalter Bedell Smith. And the decision was made during the

twar that Bedell Smith was to r



relationship. And after a lot of bureaucratic prob they

gave me the account.

4 tha t

5 agreed upon between the two services?

they were

7

8

9

10 Mr.

11

12

13

Mr. Mi lie14

paper?15

16

17

mentymade?18

19

srael on20

Mr. Miller. And this involved the exchange of resources

both countries?23

Mr. Angleton.24

except their own people.2 5

TOP SECRET

n-

er side

SticAngleton. In most s

Mr. Miller what ws

and the Prime Ministe^Central Intelligence

Communism where it existedSoviet bloc intelligence an

Under the authority o*f e Director ofMr. Angleton.

13 not quiteThe term resources

Everythingcorrec t.

rvuce with the Agency?the period of your

^t did it remain in effect throughoutmore flexible that-

ngleton.Mr

MoreXor less.Mr. Angleton

em against the Arabs

which I take it wasagreement

M< Miller. And under whose authority was the agree

to this activity, that we wotild go ahead and re~es

the nature of the arrangement

formed that we would not work with

that we would^work with them on^oviet intelligence and

Schw&rr.. Did thaS

this'.'agreement in the form of a

Paper and^pberations,discussion.

J

w
age
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WW

up papers

the other

Mr.

4 Presid

5 And thewas awa

6 Secretsryvo’fxState was the brother of the Chief of the

8 kept,

9 an Instrument of\ the U.S.?as

the Agencs10

copies of the/uetters from Ben Gurion to theThe letters11

President or12

the Agency.

ed areas.with Africa, and so on14

If you15

treaty which wa's clearedtive16

don't think there wer clearancesthings cleared17

Hill.obtained from18

19

Angleton.2 1

22

24

TOP SECRET

aw

xie youwousen

there was

to Israel on certain matters.commitmen't/from the U.S.

The PresidentAngleton

Miller So the Director of Central Int Mgence was

I dealt witn mother epartments in connection

there was a representa-

and peop*l wanted these

Mr. M or a

f the agreement. Was the

Mr. Angleton.

yiery

intelligence that intelligence supersedes writing.

and signals communications Intelligence

products of intelligence action.

.CIA, and eventually was very much involved.

Mr. MilleKJsWhere is a record or/this agreement

The internal' papers would be in

to the Secreta®pf State I assume are still in

are speaking as to whevhe

er. Was it regarded as an obligatio

may/use it as contracting officers and all that.

little reduced to writing. And it is a custom of

few directors to my knowledge that would
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4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

6

6
o

put their pen to hand to sign an agreement to some und«|s

standing. It ia based on a fiduciary relationship an<jjcoitimon 

^understanding.

So, these were all understandings that w

generated by events. WE had the arrest of the/nine doctors

and the^pogrom in Russia. And obviously/you didn’t go through

a lot of buMjucracy, it was there, for/everyone to see.

And it had a direct impact on the question of immigration of

agents, and everything else that along with it. And

19

20

21

220

i

the connection?

o

I think that charac

Mr. Miller.

agreements were between,

service and the U.S

of the intelligence agenc

sible for succeeding directors

ood operation.

□^understand what the

■case the Israeli intelligence

ligence\Service?

Mr. Angleton//Very simple. They^saw the production to

begin with. And they met with directors, 
//

Israeli intelligence. And they met with

qr the head of

ibassadors and prime

ministers. Arid they were very much involve*. \

Mr,./Schwarz. Just one more background question and

then we'JHll turn to the principle subject.

/^Following through on the subject of Israel up"‘to your 

departure in 1974 , is there any connection between y.ow de- 

; parture and handling of Israel? And If there is, wha^ris

■wk 
W

Mr. Angleton. Well, I think I have said it all to tlw

TOP SECRET
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5

6 view is

7

8

9

10

11

he

began tohe

thing where15

And he used16

other thin17

18

and .tha19

20

21

22/

23'”

24

25

12

14

commission •— I don’tknow how wisely. You can always g®

different information

®old them, so I would

douBUon it. But over

from different people. But Cm

like to give him the benefifOof the

a period of time Colby, ’ho is not my

cup ol^ea professJ;onalJycurij^ and in my

the negative side of life r^ws Dr. Schlesinger

before he we n’t Defense, said that^Eolby was the only other

person on Watergagg?X So you have-g^ot certain persons who 
were prorninent. An^^erewasAejw^atlvejis^ectof

self-inspection, a nd ir^^io^^reporting on superiors, until 

they came through the sn^^lt.

And in the course^ot afifef this there was time when

assumed the autho.

regard- t!

y, and in\tq.tal contrast to Schlesinger

Israeli account^as some-

we,had to open the windows\nd let the air in.

A

es such as, we must help^gut Henry and a few

position was that it was a polltical\^ationship

were not bound, or should hot be bouffi

the*Agency on tactical ventures when we

h had strategic implications.

But one must rembmer

million Jews in the Soviet

only place where you do it

ps ■

that there are still three

Union. And the relationship

with high level agencies who

to using

for ideology and do not work for money. So it is unique.

TOP SECRET



Arab

5 Polish intelligence officers who were

immigrated6 Jewish

Poles. And the Soviets had worked withintelligence than the

8

working together throughhad the cohesion ofixX27 bloc serv9

into a collective withtheir own congress partKappar10

Moscow.11

And most important,/our Xjob was to preserve the inte-12

bloc, because the problem13

prime minister who15

16

the return17

18

you19

war and wheredur i20

the question of immigration*,endangers the whole with21

the fruits of that22

(Recess.)

24<

ing?

TOP SECRET

14

ThereZwas no

There could notpolitical problem

example is 500and a

on the grounds of need-to-know

there is a certain kini of parallelism.therefore,And

senator Tower.

and trained ththe Poles in the^West in Moscow, where you

to Israel. They kne re about Polish

ns intelligence

And my second point was that everything should baWn

and should not go int

ivision until there was peace in the area

tity of interest or fundamental interest between Israelis

grlty of the immigrat

of escape to Israel M ji religious -problem, it is not a

would survive the ^y if he did not go^'adong with the idea of

might' say, between handling the communic

a low priority makes

immigration come to this government.

Will you go ahead and resume the question-

w age
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Mr. Schwarz. You were in the middle of an answer

r. Angleton. What I am trying to say is thareSJimmi-

5

6

movements.

8

9

spirit, and what had be10

11

12

13

14

' 15

compartmentation, and breaking down16

17

Soviets should learn the extent ofwhe ac-gration,10

tivities./19

the production ran20

2]

nuclear explosives, and it22

TOP SECRET

secret speech of Khrushchev s 

t-he first hard information on

from everything, such asi

it ran intcagainst Stalin,

and it

and breakingin

and Poland.

during the wax hen the lives of men were-. volved in troop

whole gamut. And I think in a cerinto practically the

And, therefor

mcations intellige

And during that time had obtained, for example, by

lotting the lightf opening the doors aThis ideagration.

solutely contrary to the

ecret speech which prac-

And much of this^

ss a source of very high level InformaMn

is very comparable with its problems as c

the idea of opening up the doors and

things, and so on, to'me seemed

way of production, Khrushchev

tically created revolutions in Hunger

I was just simp'ly reiterating thegproblem of the inuni-

the need to know, would inevitably put in jeopardy^ the immi-

in period of time it resulted in over 22,000 reports deal-

Ing with the Soviet bloc which were uniaue.

W 5 age
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1
i

came from, Bay,

in other words

D and our own defense budget

5

6

7

8

9 I stated

with us for a longbe10

And to break down11

12

13

to Tel Aviv14

went back to15

was probably16

17

18

I started from the south19

20

21

22

24

TOP SECRET

Tai Aviv et cetera

that were hiredthan 10 peopl

attribution, reports

mised

nration. And therefore

th me during the warworked

and

an engineer that had a factory, or what no

so that if the report wa

false

er compro-

the immi

It had a very direct bearing on our owK

Now, our own way of handling it was to giv

ftWould not compromise the operatic.

that was one of/the/issues

On the defter issue was that to politicize the Agency,

tactical problem^/which are going to

fidiU'c.iary relationship— which is

after all a personal busineM all the men I have had,were

men who stayed in it and £am^6ack to headquarters and went back

they went/tbz the Natrona! Security

appall group of men. It

the most economical operation that

devised in theAJ’ZS. Government. I donStlthink

Council, and

has ever been

there was more

in the sameV ocess.

side with twoV^ewish men who

He sent them ov ordinary

peopl^junder cover to establish the working hours'^

brought over six others and put them through

things,

e months

training, outside of the structure.

And one of them rose to be Deputy Chief of the

But it is a part of the whole fiduciary business.



For example,

□ Id ever

5

6

Secretary of\the Defense.

B

President. And I9

en Gurion and Shaffetz was10

lek, who was in the Prime Minis-the Foreign Minister11

12

And we took him bac13

And this went on backwould take him over t14

reachedand forth on many tr/ips, until the conclusions were15

16

without17

18

19

your leaving the Agency?

me jobs or wha-t not.Angleton.

far asof principle, asare matters

the fiduciaryAngleton, you described

TOP SECRET

Israeli matters underlay your dispute^with Mr.

ch underlay

iller. Mr.

[Ie offeredYes.

to bring™in Robert 0. Anderson, who ha been Assistant

n connectionMr. Schwarz.

died his base o Israel which was secret,

e put up a plan

of initiatives couldL be doneBut thoseytypes

as we call themblack,

rned .I am con

And with Alan DuHes, hispeace in the Middle Eastbe

And Kermit RooseveltRome.

ithout destroying it*publicizing o

we had certain political overtones where

affirmative way under President Eisenhower.

wanted to make a real attempt to see if there

brothers^ and myself, and Kermit Roosevelt,

And he wasyaccredited as special' emissary from the

ter's office, and later Mayor

that there could/riot be any peace.

In any event, some dispute

relationship. Were there points along the way

W 5



1

tonly had to read the paper every day to see that

didnst come up at all?5

6

I#
MrX Miller.8

t of Rabun is a classicMr Ana«eton. The recent9
r '

10

11

ean^atzyour level.Miller.Mr.12

t quite get the thrust of yourAngleton.Mr.13

question.14

'saying is that you had an unusuallyMillerMr.15

close relations16

17

others. The French-it is not/any more unusual than a lo19

20

Isra

TOP SECRET

I don’t like the word unusu'alMr. Angleton.

efs of services in 80 different countries.with many .c

Delete that.

Mr. Miller.

Mr. Angleton. We never got into that. Of course you

Times has bette

I have had itnusual.Mr. Angfeton, It was not

man wh

But what example an you give?

Similar to the relationMr. Miller.

Of course, they came up/Mr. Angleton. There

Thecase. The so

interests and the interests of Israel were in conflict?^

But how did they come up ? /You say they

wasn' t\arjything secret about it.

yed reassessment'of the Middle East.

accounts of.it than the Agency has.

got the code is closer to me than tthe

If your working relationship



with

Mr. Angleton.

conflict.as a

6

7 as a conf ISLtg

the Soviet Unai'S8

9

Senator Mathira10

12

13

14

had no commitments wi’th Israel15

16

both of whom17

18

19

@r a different purpose.

24

common sense level.
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Mr. Miller.

is any guestio

ted no agreements.

Senator Mathias. Th

Mr.

the Israelis, where you had conflict

Give me an example of

U.S. intof

egardwhat you

I think

Can you thin^ of any?

. Angleton. You are the one who is posing it.

lot "^^^hese thinga are .illusions. But whax would you regard

I don't think there is a>conflict regarding

or the balance of power. I don’t think there

tn my view --

May I suggest Suez as a conflict that

Mr. Angleton. Whl@^S®J are we talking about?

Esraeli-British-French attack on Sue:

Mr. Angleton. The^0.S.X®Xe™ent position was that we

had no binding treaties.

We had two alliesjbhat had just fought a war with us, and

ayed us. And Eden's Heald went with it. And that

is very cleargand well documented. The''Israelis were not

blamed becau'se we didn't have any agreementsww.ith them, they

The British had agreements.

BtLtish tried to give us a deception

e^naval vessels in the Mediterranean,

plan, should they

and they there

Kirbow. het me see if I can make a point on juS’fea

TOP SECRET
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•22

4

5 Mr. Angleton. Correct

6

7

8

9 Senator

that kind?10

11

days.12

Mr. Miller. I s.ee13

So your metho,da-was W’deal with them on those matters14

15

16

technology?17

18

19

20

and that that21

22
j

Is that clear?20;

72;4

and then come to the other testimony.first2 5

TOP SECRET
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and he has been made aware thalt a witnesswith',the staff,

And would a situation of that sort con-enator Mathias

al an InterviewI think Mr. Angleton hasmake itVclear,

Senator Mathias

iffered from

I thin for the record we shouldExcuse me.

Mr. Anglet.p

You dorr t see the fellow for a fewMr. Angleton!

Schwarz.Mr.

testified here under oath as to certain ma

' is the approach that we are going to take now.

Let me follow this Suez question®

little more closely

That is a point at which the U.S. policy

^policy which was adopted by British and France and Israel?

front youwith difficulties in your operations because —

Mr. AnSdeton.There have always^been crises with them.

you resolve a crisis of

A total neutrality of Interest

Mr. Schwarz. Could we turbAto the subject of atomic

Mr .A?Kirbow.

I want to ask the question generally’,?



Mr. Angleton, has the Central Intelligence Agency d

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

4

5

6

7

8

Israel?

lut

was

Mr.

relationshiphistory of

John^McCone

or Indirectly transferred any atomic technology or kno^

Mr. Angleton. From my knowledge, the answer/?i*s/an abso-

That would be one of those grounds that^Mr. Miller

referring to, where the Agency, in the person of

had some of the sharpest Aras probably in the

fF/

Mr. Schurz. You mentioned those 5at lunch, and you

just put that o the record

Mr. Angleton ^want to sti^e that to my knowledge

Israelis themselves

capability or their ,terests,

was where

were

two small exceptions, whi\ 
who had been ^Ged from

might

the

isX<* the question of their atomic

with one or

there had been somebody

he ever to get his visa

to come back and attend some m'^ting, something on that

level

Mr. Schwarz. I want to make sure that I have asked

the question/broadly enough.

Did/the Agency take any steps to mak\-available

to the/Israelis any

24

matters.

Mr. Angleton.

Mr. Schwarz.

personnel who had knowled\e\about atomic

None whatsoever.

And specifically with respect to?a\man --

let's go off the record for a minute.

TOP SECRET



(Off the record.)

Do you know a scientist called Dr. Wilfred Mann?

Mr. Angleton

5

6

7

B

9 A'ngaeton. Not to my knowledge, never.Mr

10 Mr.

11 Anglet I doMr.

12 Mr.

Angleton. In arch.13 Mr.

14 Mr .

AngletonvAt the housesof Ben WellsMr.15

Mr.16

some place?17

10

19

r. Angleton. We went as Sculz's g somewhere to20

21

22

to Israel?

? TOP SECRET

HW

Schwarz. At that meeting did you discussMr

Schwarz. Back on the record.Mr

SchwarzMr

That is correct.Mr. Angleton.

Schwarz. At that meeting did he raiseMr

Mr. Angleton Yes

or Indirectly?

Schwarz.ME

AWheret'did you meet him?Schwarz.

Schwar.z. Do you know journalist called Tad Seulc?

DidSchwarz

And did theSchwarz.

Angleton. Yes.Mr.

Does he have any knowledge/bf atomic matters!

He was one of thewbriginators

To your knowledge ,wa® he ever put in con

tact withaany Israeli person directl

you meet with him sometime this year?

hree of you then go for dinner

subject of the transfer of atomic technology from the



HW

Mwas wrong. But

ssponse?

Mr. Schwarz. What did he say to you?

5

4 so

Mr. Angleton. They prefaced his remarks by .ifita/ing that

gJteyas not ® professional scientist but he was a djew', and

g^his good friend Hersh. And they had some/sitrange ESP

workingXi'h^ which one said to the other, have/yoii heard

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

have heard and the other one

what I

what you haveNigard. And then

and then it finablAdevolved,

said, I thinks^ may have heard

this thing .;went back and

one saids^did it have anything

forth

to do with Angle ton/^rid the otherAone said yea, and it went

on to where they discovered that^ach had

that I had been instrumentaT^n/acquiring

Israelis, and as a follow-up/ tofthelp the

know-how by sending Dr

had separate sources

plutonium for the

Israelis on their

?el clandestinely. And they

both had their stories/,and they had\^t gentleman’s agreement.

And

other.

Mr.

Mr.

he

the matter/was published with''* t notifying the

Schwarzk And what did you say in

AnglMon. My response to him was

had notffdentified the scientist. So, I asked\>him

harz. When you say it was wrong --

.Mr. Angleton.

Mr. Schwarz.

technology had been

Mr. Angleton.

Mr. Schwarz.

His statement was wrong.

So you denied the story that atomic\i

transferred to Israel?

I said, it is wrong.

I just want to make

TOP SECRET



4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

does constitute a denial

Mr. Angleton. His story was wrong.

Senator

undoestand by

the stbry. was

Baker. Let me ask you, Mr. Angleton

that that you mean every material aspect of

wrong and incorrect?

Mr .'Angleton. I didn’t mean quite that'!/ I was more in-

terested in the,, fact that, one, he knewzXa’d Szulc

that I knew Hersh;

I am sor

and that Hersh .toid him that his source

was the man who gaVpXhim the December 22 article, and whether

he had been set up

Senator Baker. Wha't XJecfember 22?

Mr. Angleton. That ©he time they kicked off the

entire furor on the pais^ espionage thing.

Senator Baker.^Against American citizens?

Mr. AngletoffiF Yes.

Senator Baker. Did they do that^once?

Mr. Ang.Jeton. No, because neither diisplosed their inde­

pendent sources to the other.

Senator Baker. The point I am trying to clarify for my

own purposes is that the conversation you just related you sai

wa,s"jwrong.

Do I understand you to mean that

of that statement was wrong?

Mr. Angleton. Yes. But I didn't

lot of questions that I had with him.

every material\aspect

know my motives on ’a

Because this was the

TOP SECRET
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heard from Hersh. And

5

kJ1^ 6 he

first live human being I

6

i

I

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

24

2/5' 
&

saw that

he thought

^nd that was the biggest agony In

they had been net uptr-

Senator Baker. And the person

&. Angleton. Hersh told him,

was scl^d of the story, because

the Agency.

who set himZu

^/P^ '27

had actually allegedly

according^to Szulc, that

this w. s source on the

December 22 Bide. And therefore he wsMered aloud whether

he had been s

Senator BakesApid he. say whoXKad been the source of the

December

Mr.

Mr.

22 informati

Angleton. Abs^utelyyho.

Kirbow. Off theSKecord.

(Off the.record.)

Mr. Schwarz. I j-us't want

tion with Mr. Szulc/as opposed

on the merits,

to Israel?

the Agency had

did&you deny to

facilitated the

t^/make sure, in your conversa-

to yW testimony here today

Mr. SzulAthat you or

transfer dOatomic technology

Mr. ®leton. I denied it. But the conversation drifted

rapidly,/because Szulc was talking about a very\great agent

that helhad in the Agency. And he was bragging abouijAthe fact 

thatch® had more sources than Hersh had. And then he s®

ypW^know Australia?

And I said, yes, I know Australia.

Does the word Sydney mean anything to me?

TOP SECRET
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NW

5

6

7

8

9

10

11

was bugging and performf12

13

14

15

16

17

18
©

□

i

19

20

21

22

23

24

^i»ii

Yes, he word Sydney does mean something to

Do you know sho is bicycling in India?

And Isaid, I am afraid I am not with you.

And he said, Sidney X. And Sidney X is one o’f/our most

sensMiye employees who retired, and is bicycli^ in India.

And\l give this as an illustration of the cat and mouse

business ofAthia whole evening

And he Wd he got that from his .source.

Now, that Anan's name is Sidney^ottlieb, And he was the

head of our technics'll services de^tment, which means that

there is a cross pl n our business. And the man who 
______ ” 
Aall/the hundreds of technical

services, has access, unfortunately, to many of our operations.

There is one juncture pomt in the business where there

is a breakdown of compartmentatioh>.aAnd for him

that he knew Gottli-.eb, and the sourcesAthat had

my mind, since I/Was talking about a scMtist,

to indicate

been raised

plutonium.

in

atomic energy,^and all these

be in our Technical Services

matters, that hisssource might

Division, which he was, he

would knowp/everything, or could get into everything.

Bill: I didn't tell him that.

|ln fact, I expressed little or no interest in 1M'S\source

other than asking him a few questions, is he Jewish, and^his

/sr that and so on.

Senator Baker. Could I ask you a question at this po

TOP SECRET



Mr. Angleton. Surely

f o

5

6

relationship0

. But he only sald>twat he was bicycling9 Mr. Ang

in10

do11

was that sort of thiit12

a source in India?

me, because he was14

Gottliebtalking plutonium15

before he went to tha16

is the reason Gottlieb left.1?

for10

Duckett?19

20

And there are also questions of principle21

anotherit is lifeblocd — and get itVtofrom.ione director22

25

24

TOP SECRET

ic.

.Angleton. That is part of iMr

Is this the same Gottlieb who wasSenator Baker.

ssified.been unc

India. But the way he went aboutZit do you know Australia,

Senator /Baker. You

to Carl Duckett And that

Rat Szulc' s information was very very good on sensfitVive in-

Do yOua/think he hadSenator Baker.

r. Angleton. No. That information, sir

Mr. Angleton.

ou thinkAitehis and so on

mean he didn l. want to work

Senator Baker. What you-are relating to me seems/to imply

Senators Baker. I am speaking more oftthe Sidney X Gottliet

you know Sidney,

It .Started to worry

ment of his, was transferred

charge of processing the photographs



w

’W«

Fielding's office?

senator Baker. Do you know of that situation?

you this j£n

in which Szulc or Hersh talked

Bematters? Didto Colby abou ver get any impression

I saw Colby yesterday

the submarine

would not

And

sa/mply not to understand what game is all about.

•spite ofled .to*’the identification of Klaus Fuchs.

<K l'aus

.TOP SECRET

age

Sovietse

Fuchs go down the drain rather

As an ultimate covSenator Baker.

Precisely.Angleton.

and that .had Hersh been a^Sovietarticle

Ph/iy/by being a Soviet agent,

Senator Baker. Het me ask

Andwwhen Philby was stationed in Washi ton he helped

Was the any conversation

Hersh. HeSzulc, but he did not Koi wi<th any misgivings on

whic is the firs

Angleton v’The onlyZthing that came up is that whenMr.

. Angleton. His office would have been.

4 Mr.Angleton. No, excep

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

that they were implying that Colby/was their source?

December — he told me thS^he had bought a theory of mine on

said that one year before he had’e'seen Hersh about

have permitted the operatioV'to take place.

I to’® him that he was erroneous^, that to use that

guide was

the FBlfJin working on some communications inte

the Soviets were prepared, to let



1

2

In the case of George Blake* who was in the British

ec r e t one year

5 plans of our so-called Tunnel of Loveentwe

6 tunnel tap all of

7 the SovieWmilitary lines.

8 preventive

9

10 the U.S.

11

12

14

15

and destroy the agent16

Senator Baker17

IS

Toagent.19

counter intelligence with me in LondonXduring the war,was in2 Cl

1 I told21

22

24

25

TOP SECRET

age

a friend ofMann is a suspect Soviet agent,But Dr.

31

of British Intel* gence.

Now

Do you think ersh is a Soviet Agent?

•n with, when I went back to ee Wells, who

the Soviets would or would< ntrt do when you see something that

Mr. Angleton

it stands to

sinceNow. cember 22

He was a more valuable agent If he had not been unr

and something was wrong.water,

intelligence communit

covered he would have been today Chief

service, he gave to the Soviets

we built in Berlin — very elaborate

even one year in advance, they took

action in orderwp save George Blake

what ha^happened

in the position that Hersh enjoys, with

the prestige and the impact oji&the U.S. public

reason that you can t getwem to give any baby talk as to what

is the objective from .the end o'f\the last war to the present

I am not saying thaWhe is a Soviet

could not buy Szulc s article regarding Hersh,

alleged-meetings and that they had certain sources^and the

introduction of Dr. Mann's name and so on simply didn^tXhold



which is a factual

4 simply

5 gossip

6 ever know the name Mann?^

is it7

that conversatlonbthat there wasfair to infer8 an

the Agency<9

at itlook10

11

White House.12

14

15

16

17

18

19

20

21

22

Szulc?

Szulc.

SECRETTOP

in thewrote,

s& id.

house or thl office

Mild heHow

Off the record.Senator/Baker.

This isMr. Angleton.

Burgess

eSOval Office of thecryptonym Easy Chair in

But let me put it this wayMt? Angleton.

That crytonym. Easy Chair was the most sMr. Angleton

Baker. That is what I w driving atSenato

Mr Angleton. or the way IKt her that

This isMr. Schwarz.

Senator Baker

and a friend of Philby And the home background

, is only known to very

And for him to introduce it Anto this

sccnaw gave it a taint that lifted it out orhiust

indication that Sraic had a verycgood source within

am prepared to admit, becausefof an article he

TalkingTSbput the bugging situation?

sanctified word in/the Agency. And mat it dealt with was

it was called EasvgGhair for the simpSeSreason that if the

Soviets were blocked, people abroad werewying into this

(Ofwthe record.)

I called Ben Wells to see you, becauseJI wanted

place in which to raise all this stuff.



I arrived

4

5

6

7 Mann and

8

9

10 wer

known it?11 How do you thi

12

13

14

15

know some facts,16

percent false17

I would^assume his financial situation la such that he10

8 19

□
20

21

that is my general feeling.I m22

TOP SECRET

Senator Tower.

e has a source who is mis­working for an opposition^ or

and does

here?

Will you go bac Just a bitSenator Tower Excuse me.

And in fact

Senator Tower

Mr. Angleton Yes.

This /iwwhat bothers me that he isMr. Angleton.

is very hungry.

that he

th Penthouse for supplying X number w articles.contrac

ource who has knowledge and iseither unwitting# or has

I' think they had been talking sometime JSefore

And with Wells* background, the New York TimesZaSroad

s time abroad, apparently

Yo^raised a question of how did SzulCoAnow the name of

kA about his association with .PMlby and Burgess.

You raised thewuestion but did not ans-

chievously exploiting^him by, whoAmay be retired

therefore it iwO percent true and 90

I mean that is my generalwbservation, and

having a rough time of saving a vemlucrative

Let’s go back a moment. You sayvthat

* could have come by knowledge of the Mann-Burgess-Philb

relationship through an external source?



1 Mr Angleton.

2 Senator Tower

Mr. Angleton.

6

8 the

and9

and10 on.

So, he is dea people11

-- assuming he isay detailedback to their headquar12

in Washington,13

14

them in disinformation/and for anyXother motive.15

16

a dupe, is an outstanding question.doing, whether h17

18

sMr.19

20

21

people in the field.our22

Mr .23

Angleton. I don't know.Mr.24

Mr.

TOP SECRET

t t

Did he ever provide services?Schwarz.

Szulc ever workvfor the CentralDid Mr.

But for a man wh

Yes

rce?

brains aboutWhe fact that he does haveLcontacts - he knows

Szulc would be a normal

Intelligenc Agency?

nd he has someMr

have you heard that?Schwarz.

enator Tower.

He may have foi\ some of•Angleton. I don t know.M

ole s and he knows zthis.he knows the And it goes on

either witting or unwitting

The KBG knows this, and, therefore

uld have come directly or indirectly from that s

That is a possibility,?

Angleton. That is a possibility/

Roumanian .Ambassador better thannainybody in Washington,

who will be reporting

totally innocent, and giveriWis position

^itt™>or unwitting, channel for

So, as to whether he is himselfiknowing what he is

goes and socializes witWhe black —

w



Mr. Angleton I have heard that but I haven’tlookedFat

5

6

7

8

9

10

J

11

4 12
4
0£ 13

o J

c 14

c 15
c-

16

17

18

© 19
U
d

20

21
i

22
f

23

© 24

the dossier for the last ten years. He came to our attention

basically in connection with the leaks

Senator Tower. Will you go back

AngHgtbn meeting?

in the Bay o^Pigs

to the Szuic-Wells-

^^Angleton. This basically — the th&n’g that began to

really disturb me was, number one, his comment, as I said before

tha Hersh tof^him that the thing that /really bothered him

about this storySas that it came frdm’the same source who

gave him the 22nd oi

fact that when he was

the best sources in

identifying him, and the

this business that he had

that was Sidney Gottlieb,

and here was a scientific aWggtion, plutonium and the

scientist and all the resin of thfeni.

And again, if heSdid have a Iw source in that

area, that means heZwould have a live "“aurce across the board.

When he asked me about my successor It told him that

I was not prepared to respond to that, that ybry new

entitled toZone free shave.

Andshe says, I know your successor. And I dron<lt

man was

think he

actually mentioned the name. But in this article which has just

comer.out he mentions

Senator Baker.

Mr. Angleton.

him with his biographical sketch

Who was your successor?

George Kalaris.

I had never known him before.

TOP SECRET



f why he

So obviously he was

affected from the Agency,

than his.erent

5 >Mr.

6

7

talking to me as somebody disz^

et cetera.I mean that is my'view

was doing all this. Whereas my concerns .ware quite

Schwarz. Do you think it is possible.”/because, of

o
»

8

9

10

11

12

13

C

o
<

N

8
u 
d
0

c

?

t

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

those different concerns,

did not gmacross to Mr.

In o words, you

that your effort Jp/deny the story

Szulc?

are saying yo^/had some concerns tha

dealt with the' clentist being Involved, that dealt with.the

newspaper source ;hat dealt with/Easy Chair, that dealt with

the statement that ma'Vbe the December 1974 article was inaccur

ate. And

terest.

Do

whatever

thestory

he pursued all\thesgmatters with some vigor and in

you think it fcipossille that because of that that

denial you made of theXtransfer of atomic parts of

didn't get/across to Mr. S;?ulc?

Mr. Angleton

Mr. Schwa.

No, I think it got across to him.

Can you recall yourXwbrds to him that

denied the .a-wmic transfer?

MrAngleton. My chief words to him wasy^l said, do you

realiz. at a thing like this implies,

do,/depending on how the media picks it

the efforts in the Middle East?

Mr. Schwarz. But words like that

and

up,

are

whatjit would

in destroying all

I?’

as consistent

25

24

with beingtrue as being false?

TOP SECRET



^I? -37,

Mr.

cetera,

complex in a

5 British?! who

9

10

would be a confirmation to thert11

on very high levelbased12

13

Let me™r9ue just about three ques-Senator Tower14

tions here.15

16

sixtieearly17

technology and technological assistance, was passed to the10

Israelis19

confirm or deny that?Diq^he ask youto2 (J

can t remember it withAngleton.21

story that he gave was22

and but\

TOP SECRET
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ally the basic in

a ve™iuc
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go back into

typ§/of precision. The

information, that the story was

Israelis and alik that

straightforward story without any if s, and s

the fact of Manns association th me, Mann s

Angleton.

pull out a file on Mann, and the; ad down and

Did you deny only in part the validitySenator Twoer.

They were consistent, but they weren’t

that fashion. They were stated in the fashion that

Mann is a person who fits within the Philby,

false story of this sort, which comes to the

soociationwith Philby, all this stuffjof my actions with the

regardless of ^nat the U.S. Government

tells the BritishVor the French, or^the Canadians, or the

Australians, or the Ww Zealandeys, all of whom have fundament-1

Did Szulc specifically ask you^whether or not, during the

sionable material, along with nuclear

question that he asked?

precisely that



F'

mat

5

6 keep that

whenthen

B do with

9 closely

10

11

Central Intelligence.12

13

in the last war we lo14

st some of the installatid

16

Schwaara . When you sayMr.17

the Israelifelost entirely -~Angleton.Mr.18

Schwarz.19

20

TOP SECRET

CIA. it

and we

YOu are not talking about -Senator Baker.

In other words.

electronics

^mean the CIA?we , yo

ii^ways concerned us,This is a thing thw has because

he gbit down into the other things which had to

ts voluminous i

The CIA

I^would like toAngleton,

And

nd then later tph’Sadat accusations againstthe Nasser

r. Angleton.

What installations?WSenator Baker.

all I can say is t<ax anyone who followstechnolo

which we had puM there.

if he askedyou about the passage oj

both fissionable material and technology, did you denyfiiholly

ain part that there had been a passage of fission

No, I denied his story -

&hia story, something he came and/presented.

terms of®thelr spelling out the sophis­

ticated gadgetry which the®dfeeovered, which came from

Bit-ill do' this today, we

When he say

the Owput in there?

we put in there;, you mean

Angleton.The line of sight,

I am talking about the signal intelligence

ry sophisticated gear that was put in

V



inorder to transfer the

so tha«this la clearcut, there was

equipment^ to Israel to

of the compu-

And the^fpre we were pre-

39

5

6

work againSg^that Russian business

8

9

10

11

12

13

14

But there was;15

no16

17

18

own.19

20

21

22

TOP SECRET

give highly sophisticated

there. And I want to complete this — because of the

that most of the information which we gained from th

fehlch had a direct bearing on using B-52's in Vietnam, we

gashed through Israel. We could read a whole

teriz^-hg and so on of those SAM's

pared t

knowledge to Vi’etnam.

So I told'them, I said, yes^.we have worked on questions

we have always help'ed them ou technologically. And I think

I made the comment tha't^any/’Piifece of gear we ever gave them.

that they turned it to a^ar’ greater sophisticated use

than we had, which was .©'feJln many instances.

And they would caffhibalfX^;,and we would get the product.

attempt to lead'him on regardingHthe nuclear one, because

the nuclear one/was very clearly statetfito him, that the injec-

tion of Man^into the story had a certain^|ignificance of its

/fc'd I think Wells will bear me out very\§l,early on this,

thatffithe injection of that could not be magic, IVShad to come

mean thatfrom somebody who is in the intelligence service

Element -- and if this story without the introductionV>fx Mann

beertold, it would be just another of the many rumors^

And Senator, there is something I forgot, and I want ^



2-5

j 
?
0 
£

get back to it. After the Six-Day War

barrage of propaganda in Arabic fto

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

IS

19

20

21

22

24^'

the Soviets sentzcut

5

the Middle Eas?tyfrom

dio Moscow that the CIA — and then mentioned Bi^l Harvey,

who%as working for us, and whom I had put in Jyiuch with the

Israelis during the Cuban business — had met/on a ship with

Morris, the Chief of the British Intelligence, who had a back-

ground in the,, war with the Israelis, ana had met there and pre

pared and

War. And

of Soviet

carried out all the strategic part of the Six-Day

obviously they knew.

And zthere was

never got much- they

this is^all PFIS.

materials

cause it is directed t'aXthe

They used Harveys'

fessionally we were ve¥y

a tremendous pike

into our media, be-

Middle East in Arabic, and which

^instead of my name, because pro-

close^antl more important.

I had introduced Ha®vey as the on-Ty officer to the Israeli op-

erational

it showed

The

people^n the Cuban busings. And, therefore,

theyzghad knowledge of Harvey^s,, and so on.

query then raised was whether the penetration was

here or was it in Israel

Mr/ Kirbow. Did

Szulc^about the use of

Mr. Angleton.

you

Dr.

Not

At if you -- I said that

many things injected in it

express any concernV-to Mr.

Mann's name in this article?

Dr. Mann's name. My expression was

article, false as it is,

I will be very frank wit

I became scared of the thought, because, one, the story

TOP SECRET
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these two journalists was so implausable, and I looked ower

>to Ben a few

abmutely a

4

5

And s

times and I know him well and he had

stoney expression, no expression on hijs/face.

something very,.very queer, and thewhole thing

was initialed by him. And that was why I asked'Mr. Szulc,

6

7

8

9

10

11

12

14

15

16

17

18

19

20

21

22

24

25

did he come

Mr. Schwarz. Wie came to us.

.you or did you come to him

Senator Baker. Did he come to you?^

Senator

yes or no.

Did you

subsequent to

Tower, h'e>t me ask yqu^Sne specific question,

confirm to Szu>lc/that during the late fifties

the Suez WarZtmit, the CIA made available to the

Israeli Government technical assistance and the availability

of one or more dieting®. nu scientists or physicists

for the purpose of developing atomic weapons?

Mr. Angleton?' That is completely false.

Mr. Aaron,

to Mr. Szulc?

Mr. Ang/leton. I am

statement//And I stayed

Mr>7 Aaron. So you

is that correct?

Mr. Angleton.

. Angleton, did you con that

stating that I never madte\any such

off of the nuclear

didn't confirm and

It is very difficult

business

you didn

for me

tb/that, because after all, this was a fast-moving discussi’t-

"covering an awful lot of subject. And furthermore, in the

TOP SECRET
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Mr. Aaron. What problems were those?

Mr. Angleton. And

5

6

a

9

this story with Mr.10 SzuYt?

Mr. Angleton.11 There

think Ab®. Wells would secondwas a denial. And I the fact

lot of the13

other questioning him around14

back into the meeting with this15

withsource that had16

thatSenator Tower. Are17

18

that19

20

termsftf some kind?

Senator Tower. That you got no direct questions

TOP SECRET

sensitive,were
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Do you recall a conversation with me andMr. Aaroni

Mr. Schwarz in wh^h, in discussing ^this same matter you

and so on.

visual material or deeper technology or manpower# for

you saying in bleat then (

I would say this to your. Angleton. Sena tor.

matter,Aeo the Israeli Government was couched im'circumlocutry

the Israelis in the nuclear field

Hersh anMead him back to

any questions/he raised with you about the ranafer of

back of my mind was the fact that we had problems with

don'tWnk that they really shed any light on things that

you are talking about here.

said you felt under na obligation Ao either confirm or deny

know I used that phrase.

that there was a denialsfBut when I got down to a

thinking wasffito try to lead

Sidney Gottlieb

r. Angleton. I will put it this way.



4

£

it

of things.

broke up

22

24
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and I think thia is a very important pgtrft

8

9

10

11

12

14

15

16

17

18

19

20

21

5

4 And here in the

5

6

7

first, I will have to explain

I left there

weW.t there

regurgitate thl^entire matter.

meeting in

full of

invited us to the restaurant

we

he

went to the restaurant, he

was insistent o&It. And we

restaurant the discussion

was a^pcapitulation by him, in a restaurant that was fairly

bgple. Hersh was a person wholiaa requested a secret

glls'house, and then preceded in a restaurant to

Senator Baker. ever

might be recorded, what

Mr. Angleton. 1^

;the Sea Catch

Which restaurant was it?

have any impression that

you are driving at?

The thought crossed my

And it was very

of — he could hide a lot

Senator TowS®

Mr. Angleton

mind. I looked at htiin, and he

And so w.e^got back to Wells'

late. And heFtried to get me to come baocato his

I told himyl just wouldn’t do it. And that jSghow

Mr. Kirbow. Mr. Angleton, in your long tela

place. And

the thing

bnship and

position with the'Agency, did you ever express your oncern to

anyone out there that you thought this might have bee

setup by a foreign source, or from

Mr. Angleton. What might be

Mr. Kirbow. That this whole

internally?

a setup?

Szulc interview, story

TOP SECRET
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Mr. Angleton

5

6

7

everything else

sw®®

the Agency until we had this lunch.

Senator Baker. Do you suspect that n6wl

^Angleton. I do not

S

9

10

11

12
o

13

14

15

16

17

18

th/anybody

is foreign-

And so the Bureau has

Shand therefore a

I don'tZ^n’ow what to suspect

created — and

I never discussed this w

because IWn't have access to files/SAnd I think one has

to review a lQ;t\ of material. I th® one has to review

Szulc’s files

Mr. Miller. t3ji spoke ^f^/that earlier, you described

it as a dossier.

Mr. Angleton. We I think there 1b a file on it

security file. I thin&lie^AS one of the journalists, the

first

Pigs ,

born

one, who made/aFreputation for blowing the whole Bay of

and

and

a similar

they get

so on. ^nd I think the\fact that he

the allegations and so’o

file? And many of these^fMes are

accredited to the Pentagon?

routine security check is made.

Schwarz. Are you aware of any surveillance of

Mr. Szulc?20

21

6 
0

19

Mr.

Mr.22

Mr.

As

ten years.

Angleton. No.

Schwarz. Past surveillance?

i25

I say,

Angleton. I don't know. I am not aware of it

I don't think I have ever seen his file for fi^e^or

TOP SECRET



a person

23

friend o

Mr. Kirbow. in your official capacity in the PA^you

had any occasion to cross Mr. Szulc's trail or col der him

Angleton. I separated him once i^fea/fight with a

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

21

22

Mr.

mine.

But nothing in an of/f^p’lal capacity?

Mr. Anglin. No.

Mr. Miller.Vet me ask anobfie

file matter.

question on this

Yousaid that to yW\ knowledge there were files on Mr.

Szulc. Were there files o^S'ther newspapermen?

Mr. Angleton. YeJg/tK^ije are files on other newspaper-

men.

he

Mr. Angleton;?/ A lot of them

Mr. Miller. An'd?/other Americ

Senator Bakfer. Hersh

say — 7,0®0 files. Was

Mr. Angleton. I think

never counted them.

20

wrote a storVzrabout — what did

that right or

it would be many I have

a millionSenator Baker. How many? A hundred thousand

’//Mr. Angleton. Well, when you consider all visWchecks

ahd/we do 500,000 visa checks on foreigners — and thS^guest

■off American sponsors and so on -- this thing on all of Whs

is a question of the gradual deterioration of our efficient

because our staff was cut in half, and we had the problems

TOP SECRET



had all of

great deal of this stuff

4 Senator Baker. You

Mr. Ana,’leton.5

6

7

8

Watergate affairs?9

Mr. Angleton cy itself?10

11

sir, that is a debatableMr. Angleton.12 sorry,

it accurate.get13

What was that14

I don'tSenator Baker wan15

it broad.16

make surfevl understand you.want to17

18

19

□
20

preparation for the cov teup or the21

attempted cover-up?22

Mr. not.

24A the midnight channel 26am separating things/by that I

McCord extremely well.

TOP SECRET

ire ■

was

Mr. Angleton. I

wo

in your break-in or the

Baker.Senate

Can

and we

answer on that is I do

I want to maketo narrow it

but it wasn’t be g pro­

Angelton . My

of the questionThere are two part

question there and

life

I know Jimnewspapers.

Senator Baker

- working with the AGency inwhe Watergate,foin the

of the Watergate

essionally worked upon,

these things. And Baz's

have mentioned the Watergate twice

pu shed any light on that period in the.Agency’s

the impact that the Watergate investigation had or any

Involvement of^the Agency in any ofJtne so-called

^anybody connected with it.

again?

One, do %ou know of any Agency involvementW those who were



2

5

4

5

6

7

fl Senator Bake He wrote two ^fO/Gaynor and three to

9 Helms.

10 Mr. Angleton.

I be11 Senator Baker.

Mr. Angleton.12

13

was a very stubborn14

15 I

16

17

18

19

Mr.jMlller. Why did he leave?20

was really21

thatZ® didn't come by and say goodbye.22

a prominent official atSenator Baker. Was he23

/agency?24

HeMr. Angleton.25

SECRETTOP

was not.

Mr. Arigieton. Yes.

Mr. Miller. He being McCord?

And Paul Wabami recently died who wrote thoWletters, and

connection, because

it made great^sense to me, and I had peroral, relationships

Mg' Angleton. I don't know. And I

L AngletOQ. I am aware of what was in-itne press.

Senator Baker. Are you aware of the letters

Mr. Angleton^. He left much earlier

didn't km®I

yent, I can say that Gaynor'sIn any

atergate?

gould avoid having this blamed on the Agency^yo

assume, or troublesji'n the Office o Security.

trust in Gaynor — and he

manwand he le

cCord wrote to the DCI after the Watergate suggesting how

iw 5

the AGency on conviction

beyond an offic'igjl relationship

Senator Bake&yln connection with

he had?z,g re at



He strayed on t

9 Complex?

10
4

say it was ideological11

12

13

14

15

16

let me17

18

19

me also, because as a rule
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a given subject.

5

6

7

20

21

22

23 s

And

Senator Baker. Did he

Mr. Angleton. He was a

abroad, which meant that

lysed him twice, and one

And he

have a prominent respoggfllity?

man that had a very^lffficult

it had to be bur

was a pretty engthy use of him.

d^ no leakages. •

allowed instructions to the lett

one. And i Is not important. It is jiUBlt' something that

he did somethfH  ̂that wasn't very wifee:

Senator Bak®. Doyou know^ny he went into the Waterga

Mr. Angleton fan' tAihderstand it, because I would

wlW^him. There wasn't any difficulty

in understanding his views d

Senator Baker. ^Iie equipment that was used, I am told

was a fairly primitive sort for that sort of operation

Does that agree with your appraisal'©fc him?

Mr. Angleton. That is what I reVd

this way, what

And that surprised

I am saying'is, it was the Soviets who made''am allegation

that inja certain country very close to us theyawere using

a laser beam on a window of the Minister of Defense, and

acquiring everything.

So, instead of using anybody in the clandesti Xside,

^hook McCord and the group and sent them to that county

six or seven weeks to work on it. So, McCord has great

knowledge of the -- he knows the counter electronics.

TOP SECRET
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to lead you too far away fron

9 knowing whatbe Interested in

10 about the Oswald situation.

11 does it haveFor

12 Lee Harvey Oswald?file ona

13 have, IMr

I think they have a subject file and in that they14 than one.

Warren Commission15

16

17

18

Senator Baker19

have any opinion as20

Mr. Angleton.21

the22

that there shouldbe24 not

of the Commission that these are25

HW 5

think, more

Senator Baker. I don't want

that you have got to know the other

4 
j o 
f

n’ator Baker. He was familiar

source of ihw.Jigence gathering?

Mr. Anglet^^feqisely

with the mosTt^exotic

And that is why I canT^^S^ex.siand

iBhough many

I mean, if the

papers are correct,r-i-n''’wha''t they have state

the original subject. But I would

if any information you can give us

instance, does the Agency keep a file, or

Angleton. They have a file. They

have all the documentation that went to the

through Mr. Raymond Rocca, who is my deputy

And then there is a lot of undigested material that was

brought out after the Warren Commission.

Was there ever any inquiry? Or do you

to whether Oswald was a Soviet Agent?

Yes, I have a very strong opinion. I know

time factor, I will try to shorten this.

But I tried to prevail on Mr. Dulles that there should ■

be a statement to the effect that

the Commission, in the life

TOP SECRET
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I 
i

1

2

the conclusions on the available evidence. But given the fact

that the Soviet Government has a Department 13, which is under

the Central Committee, who is taxed with the assassination of

Western Leaders, that the door is open, and that is for future

5 generations to speculate. So that it would not be closing the

6 door, that it would really mean the investigation would be

7 pursued.

0 Senator Baker. John McCone, as I remember, was

9 queried once on whether we could establish the bona fides of

10 certain people, including Oswald.

3 
< 
&

0 
£ 
< 
8

u 
d 
c 
o
c
I 
i

w 
0 

f 

J5

«& 
o

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

Mr. Angleton. And Kosenko.

Senator Baker. Was there any advice by you at that 

time to McCone or other wise that the bona fides of that 

Soviet person or of Oswald ought not to'be stated in cate­

gorical terms?

Mr. Angleton. During the period of the Warren Commission 

we prevented as far as we could any information from Nosenko 

going under the record, on a question of bona fides.

Senator Baker. Why?

Mr. Angleton. Because we didn't regard him as bona fides. 

Senator Baker. What did you regard him as?

Mr. Angleton. We thought he was a dispatch agent who 

was sent to mutilated the leads, of very high grade Soviet^ 

whom we had acquired prior to that.

Senator Baker. To mutilate leads relating to the Kennedy

TOP SECRET



1 assassination?

2

5£

4

5 Senator Baker

6

7 a

0 . I called his executive officerinterview recently with Shor

9 Elder and I asked
f.*

10 that we nowalleged to McCone

And I said11
□

12

13 to you

But McCone was a man14

He has total recall15

16

17

infact a. Soviet agent?18

19

20

21
s

22
2

24

25

TOP SECRET
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him, and he said, who in the Agency ever

Mr Angleton. Relating to assassination, KGB agents, 

Vjssily, the British agents, and many agents in France, a

alleged penetration in the U.S., et cetera

And did McCone accept your advice?

Mr. Angleton. He did, except that I understood that

lot of it has been declassified. And when he gave this 
ScUn^

had re-established the bona fides'

he is an old man and doesn’t think too

well, et cetera, and don't give me that stuff.
o

And he said, well, I will give it

And I never heard from him since

whowould not have made this statement

Senator Baker. I am sure he does

Do you have an opinion as to whether or not Oswald was

Mr. Angleton. Well, let me put it this way

d

r
I don’t think that .the Oswald case is dead. There are too

many leads that were never followed up. There's too much in-

formation that has been developed later.

For example, in 1966, in a Soviet book on Cuba there is

a photograph of Khrushchev, a photograph of Castro, a photograph

of a man called Alexiev, real name Shettov, KGB, with the first

HW 50955 Dodd: 32423393 Page 54



the Soviet KGB operational man in Mexico.

«1^

Soviet Ambassador to Havana, and a man named Leontov, who was

When the Mexican

police arrested Castro as a student, they found in his note-

4

5

6

books the name of Leontov, KGB, Mexico.

Now, photographs 61, and so on, are in a KGB journal for

Soviet citizens abroad. It is a bible,75 percent KGB staff.

8

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

IS

19

20 I

21

22

Photograph of Brezhnev, Castro, Alexiev, Leontov.

Now, we had a double agent after the assassination, 

who made a number of allegations that he acquired from the 

Chief of KGB, Mexico, Yatskov and he was a superior of Leontov. 

Now, after the assassination Khrushchev was in Cairo on a stat^ 

visit. And he pulled an American jourryllist aside, and totally 

out of context, expressed the view that there was a con­

spiracy, and it involved the Right Wing of the U.S.

The thingwas totally out of context. And he planted 

this bug in this fellow's ear.

WE had double agents who stated that the KGB put all of 

their personnel for six months on working on the assassina­

tion, and had concluded that an American Right Wing business

under Johnson was to succeed in power.

about petty informants.

And I am not talking

I am talking about men whowere ascer­

23 h

'25

tained members of the KGB and part of the Soviet elite.

And I can multiply that. Those cases, those leads have 

never been followed up. One is because of lack of'manpower. 

Two, the general problem in Washington and the government

TOP SECRET
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1

J?

i 
i

2

that there is no forum which can adjudicate issues in the • 

intelligence community.of a counter-Intelligence nature.

t

S
V 0
c c
9 cc 
i

t

o

I may have allegations, very firm, that relate to somebody in

4

5

6

7

8

high office, hut there isn't anyone, ombudsman or somebody, to 

whom you can go.with the information and talk to the Soviets and 

pull the bureau and ourselves and everybody together.

Senator Baker. Could you give us at your leisure a memor-

andum of your recommendations in that respect, how that might

9 be constituded?

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

Mr. Angleton. It would not be a pleasant one. I have 

submitted — and I don’t think it is breaking any confidence -- 

such a memorandum to the Commission. And I have submitted 

a personal letter to the Vice Prsident. And my whole plea 

was that my days were numbered, but regardless, that in and 

beyond the life of that Commission, that in his position as 

Vice President he had a rare opportunity the first time these 

matters were ever aired, and that the disaster of Hoover’s death, 

and Gray, and the Watergate and so forth, has destroyed the ■ 

counter-intelligence forces.

And this added thing of Hersh has about dealt the final

Iwtaite-5:t?o^i*nibe fir^ /ahd^I .'aiso^hate'

, but can you make att^Mlua'fi'pnkpf'  ̂

of the Agene-yTiin' pa.r-t-i'cular ly its counter-

21 blow.

22

23

24

25
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I have put in there4

f

4

5

6

'7

Mr. Angleton. Very, very poor

hav

8

9

10

11
5

o £ < 
I

o (3

d 
s'

12

14

15

16

17

18

19

20

21

'^l;

* l

that it hag put us back 20

^ry intelligence service

and I think it is very cj

years. But I think iri

in the Western W

p
*54

ervative,

eyes of

f where we

e

^ad the leadership and we pulled everything together, and

where ^y have looked to us for guidance^and for traces and

for under

yield my turn

Do you know

that relates to thfespast

Senato

Russian KGB. activitie

Mr. Angleton. ^’-here

Ending, that we have loat^aUl of our prestige.

Baker. Two more quigcquestlons, and I will

or hav^any substantial information about

in^€h'e U.S. such as the Infiltration

of Congressional office^

s\a whole history of information

and so on. And/Mat is inclusive o

operand! and to targets

all the American life

Union, and so onand in particularly visits to the Soviet

Thereare communications intelligence mor ^sensitive which was

broken during and after the war, KGB communications, New

to Moscow, and Washington to Moscow, et ceteraAAnd there

York

were

cr.yfpt'nyms given. And it runs into hundreds of thousands of 

ages, of which a small percentage have been broken.

problems

British

22^

those cases will not be subject to prosecution, because they

would not be admissible. And there are a lot of

TOP SECRET

there. We have worked on it, and we brought the

And they relate to Hiss and many things. And m'as’t of
{
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f ^gre they do share common information

^Ancl there are many unresolved cases.

5 Sfenator Baker. Do you know of any casesS/ though, deal-

6 of a Congressional office?

7 Mr mean anything,>ieton.

8 you that it is th»last thlngl have

9 these

10

11

12

quite a shock.13

Baker. WhaM§about unications interceptSenator14

Congressional15

Russians or the KGB vis-a*j^s Congressional tele­effort by the16

phone conversation':17

18

19

telephone company traffic apparentlytelephone formal20

21

into hundreds of thousands of telephone

24

tration of embassies, and so forth, in my youth. And it

R
4

I wouldn^t be surprised. And this is

Now, I used to be quite deeply involved in the

conversations, are you^ware of any methodical

of the caller, is quickly

Canadians^ and Now Zealanders and Australians^ because wejnave

this common denominator of the military and other agr/Kents

w®bK in some months./But I have seen

the second time in my j^e, or the third time, I have ever

No. But my statement doesn't

without the knowledge

microwave. That runs

ing wit penetration

been here. To come here ^see how this whole set up is is

Mr. Anglefton. Absolutely. I think --la 

that the people in NSR are correct, they usually

assuming.now

re., that the

because I can issure

been concerned

allegations in the

caHsr

22

25
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into a code room and

What I am trying to say is4

aboQ^that installation than anybody^no occupies itmore

7

8 that

or 40 thousahd&simultaneous telephone conversations,9 as 30

10

11

you confirm that for me?

state that that is absolutely inMr. Angleton. I

14

15

16

17

mostly related to governmental Afjicials, and transmitted them

securely. ^W 

that if you ge^enough

the KGB hW,the capability and ri in fact record as many

^Baker. If I were trying tbi/confirm the rumor

individual files on them, wouldto the Soviet Union, ahd^kep

could respond to thatt^would be D iLou Tordello, a retired

Chief of NSA who at now, I think b®11 a consultant there.

And he is probably amore sophisticate rson to relate the pro-

£yk that the man who technically

is a

long

8

6

0
I

o

5

6

12

18

19

20

23

22

25^’

24

fingernail, arm and body affair. It takes an awful*l

time before you finally get

lace where you can do something

depti^n any target or any installation you j||gln to know much

Senat

my view correct. And J^fould

ducts of NSaAo the realities of the quesWon you asked

And I jthink the other point I would mfeHs simply that

what the.

In o t h

KGB has, which we never will have, ^manpower.

rds, we have to narrow the size of th

day/trie way the British did, and expel that 105

in

a di

target some

Our State' Department says that what happened

England has no relevancy here, because we have had

tup, because among those expelled men who served

TOP SECRET
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f

1

2

6

? dream world here

8

9

through operations and ourcome to detente for10

11

And our views

t

services, or toM'e15

16

tion.17

16

of the people we ar^ealing with19

from the United

fellow. And I asked the Bureau, was

put him to bed.And they said, we

They didn't put him to bed, he was where he wasn

supposed to be. And I tried to get the department to go in^ith

him. And I am still up there.

TOP SECRET

by professionals all through

-west, he was

ptins of Soviets, and tim

detente, and it ifeall the fallation kind of

i’augh at the U.S. in terms of wha

t what i't^has done to the Intelligence

aVg^yments one/fears on the subject. We have

FBI, the FBI®!'? only a shadow of what it

!nd that statement, official statement, was put out witi-

The^/Bureau * s problems — and I had

^saltation with the Bureau of^urselves. So, we

’Sa young

&hful thinking.understanding of it, n^t

R 
3
4

12

14

20

21

22

'and who weren’t in the U.K., were those who

Anglo-American Desk, which meant that there

5

4

out

livingare

discussions and

is short, it i

any

were on th

was a

erican whom they had handled in Washington wh®a'd been

sferred to London where the case office Sl'lows the agen

detente has done

the Western World.

once was. An&aso there isn’t any rg^l internal security protec

J/
officer^threatening one

■he case of a KGB

in

KGB he a

Nation



f five

eff-^^t what

5

6

7

our successors?

And he introduced9 And we were about the^same age

10

foreignsthe

reactionthe

And he

And

And15

16

17

10

19

21

(the implications.

Jhe was to be the successorto him universa'l'l'y was

agents and what not. Andwith whom we worked

Meyer, an^building up to beAnd I said, whait about Mr

on two or three points. And I said, I am exercising

CIA, and so on

he said, I have got to run, and it was abo

past five^And I asked him if he understood in

he was doing

And he said^that is the responsibility^; I would assume

11

14

22

24

59

Meyer over the years into moreS^senStive operations, and all

said, that j^sZsomething I Ml have to negotiate

I said, whafVdo you mean negotiate^

he said,/we will talk about it next week.

So I gijrup and shook hands with him and walKgd out

TOP SECRET ;
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Senator

i-dential (?) capability?

Presidential apparatus?the

8

stuff in the paper-
9

10

2
the questions that

1Z
you about Oswald?Senator Baker asked

14
pictures, one of whichWhat about the

1 5
in Mr. Oswald'sa piece of paper found.Leontov that wag in

16
arrested in Mexico?pocket when he was

1?
There is an allegation.Mr. Angleton.

18
What connection is there between that

1 9
picture and that allegation and Lee Harvey Oswald?

Mr .

Mr .

whom we

TOP SECRET

i Ngince others
5

Schwarz.Mr .

Baker. Do you know of anyone having electronic

letorii Never.

Can I follow up some ofSchwarz.

Mr. Angleton. Never

Oswald's trip to MexicoThe only thing is,Ang1eton.Mr .

to go to Cuba allegedly to contact the Soviets.wa s

Sena tortB'a k e r . I am speaking of anyone who mig

because the double agentI don t knowAngleton,

And was Leontov then in Mexico,Schwarz,

Senator Baker.

conversational recording in the Oval OEl

DdWpu know of anyone who ever penetrated'

What has come out.abo"

penettated the taping capability in the Oval Office?

was a picture of

believe was actually controlled by the Soviets,
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1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

1 7

18

19

20

21

22

23

24

2 5

Byetkov, gave us information which we would now regard as 

private, which would tend to absolve the Soviets of any 

implication with Oswald.

Mr. Schwarz. When you acquired from a number of sources 

the information that the KGB had spent some six months --

Mr. Angleton. We. only acquired the hard stuff of six 

months and what they did from one man who was very high in the 

KGB,

Mr. Schwarz. Without getting into what his name was, 

when did you acquire the information?

Mr. Angleton. 1967, or thereabouts.

Mr. Schwarz. So it was after the Warren Commission had 

reached its conclusions?

Mr. Angleton. Did you have any such information during 

the life of the Warren Commission?

Mr. Angleton. I think the only thing was the Kosenko — 

Senator Baker. Which was suppressed by whom?

Mr, Angleton. We suppressed it, because Nosenko arrived 

at a very brief time after the assassination as a KGB defector

Senator Baker. And he is the one that you think now as 

a planted agent?

Mr. Angleton. Yes. They thought he was sent on a 

mission.

Mr. Schwarz . Suppressed by whom?

Mr. Angleton. Suppressed from the Warren Commission.

TOP SECRET
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2!>

been giving you information

Mr. Schwarz. You said that Nosanko, one

you suspected Nosenko was a double agent, or ,

rather, was because he was saying things that

dictory to some other high quality person who

of the

a planted, agent

were contra-

theretofore had

country?

Mr.

Mr .

relating

reasons

before Nosenko came- to this

Angleton. That is

Schwarz . What wag

right.

the nature of the information

to the Kennedy assassination

person had given

Mr . Schwarz

more sense.

I n

to us.

December

His name

that the high quality

you?

Let me say this go

1961 a member of the

is Golitzen. He has

that it makes a little

KGB in Helsinki defected

never been in service,

except Jack Anderson came out with an erroneous account of it.

alleging that he had stated there was

Nixon. He did not make such a

the

the

a plot to assassinate

3 tatement.

Mr. Kirbow. Do you think this statement should be on

record ?

Mr , Angleton. I

Anderson article.

Now,

defection

don’t mind i t being on the record

They have been looking for him.

his is probably without any question the most

since World War II as

Soviet organization,

A nd

after

ma j or

far as Soviet intentions,

and Soviet operations are concerned .

the reason, among others, that it was so important was

TOP SECRET
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he had decided to defect many years prior to December of 1961, 

if the opportunity ever arrived. And therefore he used those 

many years breaking down the compartmentalization of the KGB 

in order to acquire the kind of Information which would be most 

valuable to the US, and to our allies.

Therefore he refused many assignemtns abroad, but tried 

to always remain in headquarters and get himself appointed to 

investigative commissions and other things of thia sort which 

would get into everybody elses’s business. Among other things, 

he spent many years in the training schools for people who 

came back for six weeks from different parts of the world to 

brag about their achievements. And he absorbed all of this 

information.

And among other things, he stated that he gave the 

crytograms and circumstantial evidence of penetrations 

throughout the West.

And then the Soviets rapidly transferred 300 of their 

people after his defection. And as is normal in a case of 

this kind, the big problem is to write a damage report, which 

means the whole service would come to a standstill. And the 

objective would be to review all paper files aid everything that) 

showed his initials. And you usually would have three 

categories of information: you would have information which 

he definitely had knowledge of, and information which he did 

not have knowledge of, and information which you are not

TOP SECRET
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ceratin about.

Now, when we did a similar operation on the Sergeant 

Dunlop who was working in the National Security Agency and 

committed suicide, if I am not mistaken we came to approxi­

mately 400,000 documents that he could have had access to, 

although he may not have had. And it is interesting to note 

that after his assassination, in a search of the quarters, 

the Bureay, or whoever did the search, found six of my letters 
SyM 

to NSA relating to information from Golitzen.

Senator Baker. Did you speak of the assassination?

Mr. Angleton. What did you say?

Mr. Miller. Did you say Mr. Dunlop?

Mr. Angleton. After his suicide. I am sorry.

Mr. Miller. You used the term assassination.

Mr. Angleton. I meant suicide.

Mr. Miller. The word is interesting, because it is 

charged, as you know, that he was assassinated.

Mr. Angleton. Maybe I was thinking out loud or something 

In any event, the 1969 Golitzen reports to NSA were in 

a plastic bag, as I recall, in the attic. And there was a 

question of whether he passed them before or after.

Mr. Schwarz. Now, what we were on was, I was asking you, 

you testified earlier

Mr. Angleton. I just wanted to say Golitsin was so 

enormous to the Western world because we immediately moved on

TOP SECRET



lives, and all of thia out of the blue, and no contact as in

after the defection of Golitzeh.Geneva six months

And the date is when in relations to theMr. Schwarz.

Kennedy assassination?

information prior to the
9

assassins tion,
10

and I am not goingAnd then in Moscow the Soviets
1 1

into a lot of names, a member of the Second Chief Directorate,
12

Chief Directorate, the FBI, relating-to how they got
14

(blank)
1 5

16
on our side .it through a

So the leads rant into the thousands from Golitz&n
Id

19

20
turn would refresh his memory

that csme the finalization of the case of

the Britishall that, the Vassily

cases in France andother cases, and many

Oswald show up at that time?

TOP SECRET

they didn.

Burgess, andPhiIby,

i ncase and someAdmira1ty,

this was not aa contact,

which showed, and others of our agents

this wasWell.Mr . Angle ton.

He came to us once fordefection.

Director, which means the FBI type of Soviet defector in our

those cases which were perishable the French, the British,

And out ofon other courses.

And we had never had a second Chiefourselves, et .cetera

DidKirbow ,

gave an American tourist a stack of documents from the Second

t get them through a two-headed source, but they got

r1blank)

and thousands and thousands of pages of transcript, interro-

gation, exhibiting photographs, and identifications, which in
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0
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t

Mr.

But

Mr.

Mr .

Golitzen

6

8

9

10

11

12

14

15

16

1?

18

19

2 (J

22

Angleton. No, not from Golitzeh.

when the assassination took place

Schwarz.

Angleton.

called me

operand!

The Kennedy assassination?

When the Kennedy assassination

immediately and stated that the

took place

modus

with any defector from anybody's army to the Soviet

Union required that he go through processing by the 13th

Department of the KGB.

Mr .

Mr .

which is

And

find out

had

was

for

that

more

Schwarz. Which is their assassination department?

Angleton. Which is their assassination department,

called their Affairs for Executive Action.

there are two reasons for it. Number one was, to

what sophisticated weaponry or training he might have

would be of use to them. And number two, whether it

valuable to reinfiltrate him into the National

future activity.

Mr. Schwarz. Of the nature

Mr. Angleton. Of anything.

intelligence, or whatever.

AND THIS WAS THE SOP on the

defectors.

Army

of assassinations?

It could be sabotage,

dealing with military

Now. when the Soviet Government turned over to the

or

US

all the documents that led to the interest regarding Oswald

stay in the Soviet Union, there was nothing there indicating

processing by Department 13. Then after the assassination

TOP SECRET



'• 8 w^TOi^SOW
1

Nosenko, whom we hid once in Geneva, ha want back to Moscow.
o

2
And in my view he would have never come back on the scene

h .

0 
f

4

6

7

8

9

10

because they

shifted from

Moscow where

brought this Cheraponov thing in to have the locus

where we would have controls, in Geneva, to

they would have all the controls. And that would

be the Directorate. And therefore they would have the direct

means of counteracting and mutilating the leads and the

importance of Golitzen's defection.

But the tourist gave the documents to the American

Embassy. And we photographed them. The Charge insisted on

11
giving them back to the Soviets on grounds that it would be

appropriate.

o
1 1.

14

15

16

17

Mr. Schwarz. These are not the official documents deal-

ing with Oswald but the documents that the man tried to pass

in

of

to

Swi tzerland?

Mr. Angleton. The

the documents out of

Second Chief Directorate, he took all

the FBI Soviet section and gave them

the tourist and we read how we got caught on things .

So there is the assassination. Cheraponov alleged ly

6
20

was chased to the Turkish border and shot. And in my view

this is a myth, because in 1948 Cheraponov was stationed in

s Belgrade, and he tried to defect to us„ and at another

tried to establish liaison and contact with the Birtish MI-6,

at a -time when Philby was Chief of Intelligence, meaning

that the approach would have been under Philby in 1948, and
2 5
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member of the

Second Chief Directorate

it

laid plans fall apart.

And then out of the blue, Nosenko, whom we would never hav
5

6

tells us he wants to defect.

And he provided information which was
B

inconsistent with Oswald being the Russian agent?
9

that.
10

So immediately we tried to get the breadth of his career
11

12

he tells us is

Oswald's KGB dossier wentthe American Section,Directorate in
14

And his first story,over his desk. as I recall it, was that
1 5

And finally it went down
16

to one volume and a small sheaf of papers.
1 7

IB

19
lot of stuff

20
of this sort.

And then on all of these outstanding leads -- penetra-

bugginc

hadNosenko

something to do which diverted us from Nosenko's leads. And

TOP SECRET

w

was mentally unbalanced, and that he was a poor

two volumes or three volumes;it was

tions, of the French, the Americans, the British codes,

of the Embassy all of these different sorts

That is enough of Cherapanov. But

I am cominMr. Angleton. to

seen again, reappears after the assassination in Geneva, and

from the Soviet point of view the best

so that we know where the priorities are. And the first thing

therefore couldn’t get a hunting license and

shot, and ;

Schwarz.Mr.

TO^ SECRET

then he reappears in the early 1960's as a

is important only

that while he was in the Second Chief

Also he said that the dossier showed clearly that Oswald



6910

where logically you would bring them in and have two bodies

CIA part of the system, and the other from the FBI part of the

therefore you wouldand have a very strong balancesystem,

against the

certain
9

as far as I was concerned, if he was bona fide he would have
IC

11

2000 members of the KGB and the Soviet Government in May of

1959, presided over by Shelepin and attended by many members
14

of the Central Committee on the reorientation of the Soviet
lb

Services and the return to Leninism wherever intelligence
16

1 7
the process

18
career, he ;omitsunwittingly

19
all of this had three or four or five other tesAnd wephase.

20
not show that Golitzenthings, where their report woulddamage

of his way of getting in andhad access, because it was part

therefore they would have nobreaking compa rtmentation. And

that he had sufficient knowledge.evidence

Mr .

TOP SECRET
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and he did not answer that way. And they hacanswered one way

do that. Because there were

of de-Stalinization. And so when we took him

operations has a political objective. And this is a part of

in the normal course of eVents

But we didn’tKGB.

And so Nosenko looked funny to you,Schwa r z.

things, litmus papers, questions put to Nosenko. And

one from the First Chief Directorate, that is Golitzen the

we might have put Golitzen in

contact with Nosenko, which may have meant the assassination

of Golitzen, because the whole approach of Nosenko was one

to do with some deeper secrets regarding a meeting of the

chronologically through his



that he provided
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looked wrong to you?

Mr. Angleton. Absolutely.
2

Schwarz. He looked like a plant toMr. you?

Precisely.Angleton.Mr

Schwarz. And among the informationMr.
5

to you was that Oswald was a mental case and was a bad shot?

Right.Mr. Angleton.

from NosenkoMr. Schwarz.

-- informationMr. Angleton.

normal practice was for Department 13,that suggested the
10

which had
11

tions,
12

that when

14

1 b

16

17

18
But he was there

19
in London,Chief of the KGB

20
13 and reinvigorated it.Department

2 J
was his connection with Oswald?

22

2.5

24

TOP SECRET

took over thehe

transferred documents concerningthe Russians

Golitzen -- from Golitz

that there was no reference in there to any suchOswald,

And we had observedinterview mi

and a very high grade man. Then

important part ofAnd anotherdebriefing by Department 13.

And when heLondon.

under an alias as a civilian. Ke was the

the prominence ofin other words,a long history in that

he hadI mean,13

General Rodin.returned he became head of the 13 Department

Mr. Angleton.

And whatSchwarz.Mr.

And you had also received

responsibility from the Russian KGB for assassina-

IXitary defectors.

it is that there was a man who was handling George Blake from

who was Counselor of the Soviet Embassy.

I am saying that he was head of Department

and was head of Department 13 at a time --
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Department 13 and thia is a point I think I should make, that

the Agency, unlike the Soviets, does not have an assassination 

department. The Soviets have always had an assassination 

department, which Is totally sealed off from the rest of the 

organization. People from the outside kno-■ very little about 

what goes on in that. People career-wise stay in there. And 

they report to the Chairman of the KGB, and drop off, who 'in 

turn report to the Politboro. And therefore it is an entirely 

sealed organization which is capable of all forms of action, 

whether it be sabotage -- an illegal sabotage or what, an 

illegal directorate which is independent of the rest of the 

KGB -- nuclear sabotage, and all this type of thing, and 

infiltration of enemy forces in the event of war. And of 

course assassination, the assassination of Ukrainian leaders 

in West Germany.

Mr. Schwarz. Do you recount that simply because it makes 

more significant the absence of any reference to Oswald because 

you are giving evidence as to the vigor of Department 13, or 

did you recount it because there is a more direct connection 

with Oswald?

Mr. Angleton. This is related to what I told Mr. Dulles, 

I thought it was absolutely wrong to close the door on the ' 

life of the Commission, and instead there should be a statement 

that.we are not in a position -- that on the fact available to 

us during the given period, these are our conclus ions. And

TOP SECRET
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13

then to spell out

and the burden

never know when a worm goes Into somebody's

the entire story.

mind of the absence of any reference to Department 13 in the

documentation on Oswald turned over by the Soviets to the US.

of the information ,And you have recounted the strange nature
10

by Nosenko.provided
11

Mr .
12

line of questionsMr .
1.5

Nosenko information,
14

15
Warren Commission?

16
The word suppression is probably not theAngle ton .

1 7
I will be veryright word because,

the informationthe other day- that

it was given to Helms or somebody,

have asked for it, but Ia classified document11

suppressed?

TOP SECRET

I was toldhonest with you,

who passedMcCone,or Mr.

Ang le ton.Mr .

of proof but you

it went. whenI never knew whereBecause

Correct.Angleton.

You have recounted the significance in yourDepartment 13.

was given classified and

Let me ask you anotherSchwarz.

head to defect from Department 13. And that bring you up on

about each one of these items. As to the

haven t 11.seen

of proof shigts But not only the burden

Schwa r z.Mr .

So you have recounted the importance ofSchwarz .Mr .

In detail Department 13 and its organization

you stated that that information was suppressed from the

Why did you say a moment ago that it was
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I was

would

that.

went.

And then all of a sudden they have declassified a lot of

Agency's dealing with the Warren Commission, told me that

9
simply because he was a great scholar and a great many other

10
things, and therefore he had the most catholic background to

11

exercising executive power, but working on behalf of the

Director and all the Directorates and everything pertaining

fact Mr. Belin has made a great deal of use of him in the

Commission’s business, and he is the one that had done all the

digging for the Commission, and so on, on a whole series of

explain

Life of all counterintelligence as to

in allbona f ides.

double identification

TOP SECRET

that I am not familiar with.matters

not inhandle something as eomplex as the Warren Commission,

go, I was opposed to it. And my pfficial position was

Nosenko stuff was the stuff they were declassifying. Now. his

role was not one of the executive nature. Actually it was

stuf f. who was the point of record of theAnd Mr. Rocha

He is a tidy individual. And 1 nto the Warren Commission.

sitting in the position as to where that information

And I ghought until relatively recently that it never

But my point.to you -- and this is very difficult to

is that the question of Nosenko created a very

great division in the

questions of when you are dealing with

agents, there is always dispute.

But let me just Line up the order of battle here.
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Chief of the Soviet Division accepted the fact th^t the man 

was a provocation. His Chief of Counterintelligence accepted 

the fact that the man was a provocation.

Mr. Schwarz. Do you mean provocation, or providing 

false information?

Mr. Angleton. An Agent Provocateur.

I said he was false. My man said he was false. And it 

isn’t a parrot affair, each one reads the same stuff and 

analyzes and come to their own conclusion. And Golit^en, 

who defected, based only on the Geneva, first encounter in 

Geneva, not the defection, had predicted in advance that 

because of the enormity of his defection they would send a 

provocateur into the West to destroy and mutilate his leads.

So it was a question of awaiting, you might say, who 

knocks on the door. And here is Nosenko.

Now, since then the Chief of the Soviet Division who is 

no longer there, has recanted in a way -- the Inspector 

General went into all this — he is today the NIO dealing in 

Soviet Affairs, the National Intelligence Officer on Soviet 

Affairs. And his counterinte11igence .man, a fellow named 
I 

Pete Bagley, who is the brother of the two Admirals Bagley, 

and one of the best men we had, left the Agency and is now 

in Belgium in private life. And I can go all the way through 

these other people who have been dispersed. But the record 

will clearly reflect that the preponderance of all individual

TOP SECRET
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was that Nosenko was sent on a mission.

provided to the Warren Commission was the raw infomration

brought by Nosenko,

the opinion ofwith persons such as yourself and others as you

he was providing false information?have recounted that

I don t think the Warren Commission wasMr. Angleton.

faced with theeve r

or Nosenko «
10

11

it is your understanding now

14

1 5
shouldn t be

16
judgment made as to

the usefulness of the material?
id

not to do what the
19

Soviet in our mind wanted us to do,
20

an official part of the

and so on.

2.5 'i
provided?information

24

TOP SECRET

issue of the internal issues o

come out as

Now,

and articles,record and documents

and then you said no

Mr. Schwarz .

There was a valueSenator Mathias.

That is right - andMr . Angleton.

the word suppression isn t the rightWellMr. Angleton.

That was classified and neverAng 1e ton.

One went to argue the matter and it was agreedI said .word,

You first said that the information wasMr. Schwarz

But your current understanding is that theSchwarz.Mr .

And provided false information?

is it your current understanding that what was

or was the Warren Commission also provided

suppressed from the Warren Commission,

by higher authority that the information

prominence and have it

f Golitze

which eas to give it
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public.

But
2

Commission?

was made known to them in some fashion.It

Mr . S chwar z. it made known to them atWas the same time

that at leat certain experts withing the Agency thought it

was false information?

spite of our feelings, either Helms or McCone made a
9

presentation of it.
10

11
certain experts thought that it was false?

12
know .

f rom
14

in your expert opinion that theGolitzen, which indicated
15

documents provided by the
16

misleading, because they did notit, tunny, or strange,

to debriefing by Department 13, was thatinclude any reference

Warren Commission?information provided to the
19

20

2 J

24
the way they falsified the official record, they had it with

TOP SECRET

that innow.

Schwarz.Mr

whether he was or was not thenon Oswald.secret documents

Angleton.Mr

Mr. Schwarz.

ay there is this , toI can

I donMr. Angleton.

be realistic. No one would expect

I can t respond to that. T don tMr. Angleton.

I don t think so. But allknow .

What about the information derivedMr. Schwarz .

I think as I understand itMr. Angleton.

Soviet Union were I think you put

to provide documents,regardless,the Soviet Government

agent.

was nevertheless provided to the

But without mentioning your feelings.

And I say, I can go all the way back through history,
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2

they can t be tested.

So we

state that he went through the 13 Department, which asked him

the following questions.

8

9
was fooled?

10

11
didn t follow the

12

Mr. Kirbow.

14

16
run every defector through Department 13?

1 7

18 I am coming to -- I used tosee, Allen Dulles -- that is what
19 was an advisor officiallyDulles regularly, and Isee Allen
20 I dida lot of leg work forlot of headaches, andto him on
2]

regarded him as a

2 2 other things.ofExecutor

But

2 4 of what the jungle is around here in terms of theguidance

2 5

TOP SECRET

running overwas

and heWarren Commission, Rocha followed it,

his papers, among

there all the time, and so on.

Let me ask you. There would have been no

we ever told them. But you

issues, And i.

to try to give himthe point I am coming to is,

And I amvery personal friend.him. And

on the Warren Commission would have knownreason why anyone

I don’t thinkMr* Angleton,

I don t think anybody was.Mr. Angleton. I mean,

there is no way of testing them, the security is such that

So you say that as far as that matter goesSchwarz.Mr.

the Italians in 1923, Constatinople and cases on diplomatic

the complete thing was fabricated, and so on.

are not under any illusions of expecting them to

there is no possibility that anybody on the Warren Commission

that as a matter of everyday business that they did in fact
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19

Oswald?

6
the best

7 .

men they had in my view is a professional a man called Burt
8

Burt

of the finest men on Soviet KGB activities inTurner was one
10

the US, one of the
11

and this isit is my understandingField Office. And

but from pretty good sources that Burtbasically hearsay,

14

15
turned over, or hadsome confusion that the Bureau had not

1 6
not taken enough initiative in turning over, all the informa-

17
tion on Oswald to the local police. had been told that

1c

19

2C
or have it be known to his children, that his negligence was

2!

22
result, this was

2.'
And that is the reasonexpunged or something to that effect.

24
instead of staying inhe went to the Washington Field Office

TOP SECRET

the President made the trip down to Texas, and that there was

FBI’s position and Mr Hoover’s and so on so that he would

And he was in the Washingtonanaly zts .

be more sensitive to the things no longer being Director,

there was a tremendous flap in the Bureau. And one of

I don t know the full FBI story.Mr. Angleton. I know

Was there a connection between the FBI andMr. Schwarz.

forceful about his position. And as a

and that hethere was a black mark put against Turner s name

Turner, who I understand just got his law degree. And

responsible for the death of the President. And he was pretty

that were no longer germain to his position on the matter.

Turner was handling the Oswald or/ related matters at the time

confronted Mr. Hoover and stated he was not going to permit,
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Headquarters.

something to do with this fact

But this is

cannot see any Western intelligence service

seizing on facts

it to Texas

10

11

12 to know that if a Soviet returnee

14 would be a dossier that would

15 operational directive to .put him on tap, check his mail,

16

be any leaking anything in the air on that.1 7 There wouldn t

total encapsulation of that individual untilId There would be

beyond a shadow of a doubt that he was not sent19 it was ceratin

back as an agent.20

2 1

recounted the

2 person

had changed his mind or recanted.subsequently. And you made24

TOP SECRET

we know e

What I am trying to say, is that the difference in their

the Soviet Union he went, the re

as I think you put it, of views on Nosenko, you

automatically, to any part of

that Oswald will return to the US, and then

Inspector Generalsin that connection to anref e re nee

going and saying, we will get all of this, and we will send

With the manpower and the computers, which are mainlysys tern.

the total controls,controls

And you said thatnumber of people.views of a

of cases. And T

a situation of that sort is automatic. Andand whatnot,ours

and there would be also ango ।

And then he retired. And I think his retirement had

A moment ago in talking about the line-up,Schwarz.Mr .

all by virtue of hindsight with the thousands

nought about the Second Chief Directorate and the

do the following, and so on and to put an agent near him.
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Inspector General, who had come from the clandestine side of

the word

go into the Nosenko-- to

matter and see if there is anything there should know,that he

because Helms is fully aware of the spl i t on this whole

10

11
And so this person who was chosen began to interview

12

into all of the Golitzensafe leads of stuff if you really got
14

and Nosenko and the other things that
1 5

16

1 7

18

19

Rockefeller?

Rockefeller.

TOP SECRET

w

all my activities, and travels and so on.

counterintelligencethat a20 some odd casesThere are

much later, after all the dust settled -- Helms got the

it is too authoritativeinspection,

and he was fully aware ofbrought him in touch with Golitzen,

o f ficer

there were 21I mean,

to the Warren Commission, to theout.

are the facts that there are 20 cases

Mr. Angleton. At one stage in all of this — and it was

our business. to institute — I don’t like to use

what was that report?report«

colleagues that these

ofhappened 27 years

Angle ton . h x c u s e

said Warren Commission. You mean

and it bothered him, because I hadquestion of bona fides,

Schwarz.Mr .

everybody and reopen the whole thing.

pertained, as I pointed

asininity of what has

of experience of myself and my two

in our busienss should know before he even begins to



and

how long it would take the normal case officer to come up to

being able to be launched*this elemental stage of

That was sort of a
10

said it would take 22 man years,figured it out and they
11

if we were 100 percent incorrect, it would be 11meant that
12

man years.
1:

had never been in counterintelligence, of what allColby, who

the idea of transferringhadthis problem was
1 □

theforth and allpeople back and
16

whoas a rulejobanybody in that
1 7

rich experience in counterintelligence.or had not had very

outside leaks to anybody in the businessAnd normally I kept

I had men who

even though they went into operational situa-me for 31 years,

where we used to have two or 300 new people --

TOP SECRET
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and to computerizeall the way on through,every safe drawer.

re turned, and so on.

and

I finally got so frustrated that I thoughtwe had developed,

because here was an IG, andAnd I say this to you,

Rocca was withstayed with me for 11 years,

I would take him up on his own thing. So I got statisticians

and synergistic

And theypreparatory business.

Theyabout.

And I nver chosef it.rest
L 7

had either been in the FBI

Now, when Dr. Schlesinger came in, and I started hearing

f these things of manaement by objectives

a lot of other things, being applied to the art forms which

in..to take all the safes and figure out the linear footage of

And that was simply to apprise Schlesinger,

tions abroad and

Inspector General, who had had a very lofty mission in Germany,



12

16

23

Mr

Mr.

9

10

11

14

15

ia ।

19

20

2 !

22

Schwarz

Angleton.

TOP.. SECRET.

Was this Mr. Ermine?

02

No, he was never brought. He was Gordon

Stewart -- and he is retired a very .able man and a fine

executive. And I mean this sincerely.

really top-notch men.

But he

in terms --

and so on.

When I

He is one of the

as to undertake this burden. And it was

so he would talk to people and get their

went to the former Chief of the

who was then stationed in Paris

I never read the report

Division stated, when I

too much latitude to my

or nay, but he withdrew

a farce

views

Soviet Division,

and this

the former

look back it

subordinates.

his very firm

Chief

is only hearsay

of the Soviet

perhaps I have given

And he wouldn't say yea

statement of the past

that this man was an agent provocateur.

Mr . Schwarz. Did the review concern in any way the

handling

Mr .

of the matter with the Warren Commission?

Ang1e ton. No not to my knowledge. I mean, this

may be something.

- in fact,

the paper .

I don't think I have evern

I don't know whether the review

seen the review

was ever put in

But I mention it simply so that you don't get the

idea that it was just the CI at had this view. This

was a view that was shared by numbers of people who had

dealings with Nosenko. And I think the greatest authority of

all is Golitz^n himself, who was in the KGB, and who knew

TOP SECRET
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his life.

Mr.

And

moderately well aware of his activities.are

Angleton. I am sorry.Mr .

We know who Mr. Harvy is and we have had aSchwarz.

fair amount of testimony about some of the things he had done.

What was the connection between him and the Israeli’s during
9

the Cuban business?
10

I will put it very briefly —Mr . Angleton.
11

What is the Cuban business specifica1ly?Senator Tower.
12

The witness used the expression CubanS chwar z .

what do you mean by the
14

connection between Mr.
15

this matter?
16

what is the
17

them in relation toimportance of putting him in touch with
18

Cuba?
19

in charge of taking
20

business being thethe Cuban

Clandestine Services activity into

me that bothit seemed to

the Cubans and the Soviets

TOP SECRET

was thatdifferences with Bissell,

ask first,

was is the

because ofof Pigs,

everything And he lived there

Bill Harvey was putMr . Angleton.

Cuba . Now, what struck

the Cuban business,over

Cuban business and second,

You are really askingMr. Kirbow.

I guess I shouldbus mess

Mr. Schwarz

for 16 or 18 years of

Earlier you mentioned that you put

Harvey in touch with the Israeli’s during the Cuban business.

we have had a lot of testimony about Mr. Harvey, so

Harvey and the Israeli/s on

not having had any part of the Bay

knew everything that was being



it was foredoomed.
2

4

Mr. Schwarz.

Mr. Angleton.

anything.

decided that since we were very close friends that I would
8

assign a man to Havana, whom I happened to know very well.

Balkancan speak Russian and the

today their senior man on Soviet

speak-

was — and the communications were from him in a one time

Dick Helms.

would have know, but he wouldn t have been interested.

What I am trying to say is, he knew.

TOP SECRET

and of course.

and so on,

the Israeli * s. And I had them

me, and from me to Bill. And no one knew of his existence

He was born in Bulgaria. He

countries 1 languages. He is

And I went toto everybody.

McCone?Mr . Schwarz.

planned. In other

I can t remember whether -- yes,Mr. Angleton. McCone

Helms knew because he was DDPMr. Kirbow.

words

ing of. And he was sent to Havana, which meant that here he

intelligence. He was a young officer in the days I am

TOPSKRET'-tA
they had the thing penetrated, and

Through the exile community in Miami?

No, through Soviet agents and everything,

there was no cover or second investigation or

So when Bill took over in the Cuban business, then I

try to help him out by getting him a source totally unknown
9

10

11

12

F £ 13
o ;

c 14

o 15

lx
16

17

18
ooo 19
u
d
c 200
£ 21

w 22

23
•*

1 c 24

25

pattern, I mean total security, from Havana to Tel Aviv, to

or his identify, except Harvey and myself,
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1

2

&

6

9

10

16

17

18

19

20

21

22

2Z

24

Mr. Angleton. He

this I told him what I

knew, because even before I went into

was going to do, and he agreed, and

s.o on.

And also I wanted a person, because there was a radio

going to be put into Havana, and let somebody say we need a

radio in Havana, or drop some men, in. And then the point is

I get the radio to Tel Aviv, and to Havana and then put it

someplace, and then tell him, you go to such and such a place

। and find the radio, and then have some men come in and call

some men to make contact, with the view that I couldn't trust

the whole setup.

So for many a long period of time

This individual established his cover.

three people in the Embassy there. He

this worked perfectly.

They only had two or

would go to a

Hungarian restaurant where the Soviet officers would also go.

And he would spot one of the waiters or a headwater who was

Jewish and it wouldn't be long before he would say, you are

from the Israeli Embassy, and pretty soon one thing led to

production was without question the greatestanother, and his

production there was.

Well, it got so complex in names and geography, and so on

that is when I came to the point that I brought Harvey

together secretly with this individual, the only person I put

in touch was an Israeli, in this context. So later on the

Soviets come out with the statement, is Bill Harvey on the

TOP SECRET
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28 to p isEciin.m^:
with. It looks big today to you, but when you think of what

the Agency's efforts were at that time in the Miami base with

all the boats and the biggest Navy

rest, a little thing involving one

you went up and made a fuss to Mr.

in the world, and all the

man was not a thing that

McCone about.

Mr. Schwarz. Did you know Mr. Harvey pretty well, was

he someone you knew?

Mr. Angleton.

him the other day,

Mr . Schwarz.

Very well indeed. In fact, I just called

his mother died.

I heard that.

Did you know anything about his use ,of underworld

figures

Mr

Mr.

Mr .

Mr.

Mr .

in connection

Angleton

Schwarz.

Angle ton.

Schwarz

Angle ton.

surveillance. And

of the FBI, who is

I

At

I

with

know the allegations.

the time did you know of that?

only know one incident.

Okay.

Simply the

Sam Papich

now Head of

Mexico, was at my house

Washington Field Office

at my house. They were

surveiled the Mafia all

Airport, and he had got

around

Bureau, the FBI, ran a

who was the Liaison Officer

the Criminal Commission in .

10 o'clock at night. And the

or Headquarters Miami located Papich

absolutely boiling, because they had

the way

off th e

was the physical description of

from California to National

plane and was met by a man who

TOP SECRET

And they
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1 what to do.

2 Mr .

Mr.

Mr .

5 Harvey?

6 Mr .

So

I made a motion to put hia hand over the phoneI told him

9 and not to let them discuss it.

10 do anythin/ until they hear from you.

11 And

12 I will be back in touch.this and

story in detail of howthen Bill told me the wholeAnd

14 followed him in thishe had gone over from California and

his car and he went off.thing, and how Harvey had put him in

16 Schwarz.Mr.

1 7 Rome?went to

IS Mr .

long time before.19 quite a

let s go very easy on20 S o

about Bill s connectionbecause I didn't know anything21 this --

know him well enough22

2.6

24

op 1nion,

TOP SECRET
not very much liked by Mr.

And I said, tell them not to

contrary to publicand keep in mind that ex-FBI men,, happened,

and that this thingto know that he was not a frivolous man.

Schwarz. That was Mr. Roselli was it?

but I didwith the Mafia and all that,

Kirbow. And the Bill you speak of here is Bill

I said look,then I told Sam,

That was in 1973 shortly before Mr Harvey

I think it was.Angleton.

Bill Harvey.Angleton.

stand down onthat is what he told them he said,

And

thought it was Bill

it was, I thinkIt wasn t shortly before,Angleton.

And they were checking with Papich.

I could get the gist of Bill’s questions to them.

Hoover when they left

'HW
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8
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20

21
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24

25

the FBI.

So I called Bill's house, and I asked his wife, is Bill 

around?

And she said, no, he is out to dinner -tonight.

And I said, look, we have some very serious trouble.

Would you please tell me where I can locate him.'

And she said, he is at Duke Zeibert's. And I called 

Duke Zeibert's and I managed to get him. And I turned the 

phone over to Papich, because I did not want to be on the 

record showing that this was Angleton, et cetera.

And Papich talked to Bill, and actually I didn't hear 

the discussion. It was something about, I will see you 

tomorrow.

And Sam told the surveillance and all the other people 

to forget it, and the Headquarters would take over.

And that is my knowledge, direct knowledge of what 

Anderson and everybody else has stated.

Mr. Kirbow. Mr. Angleton, to your specific knowledge 

did Bill ever attempt to use the excellent contact he had in 

Havana to carry out the mission of eliminating the leader dow 

there, or try to get any help out of him in that regard?

Mr. Angleton. He knows that I would have cut his throat

Mr. Kirbow. That would have jeopardized your entire 

contact with the Israeli's?

Mr. Angleton. Yes sir.

TOP SECRET
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A short recess was taken)

he W®

don t have anything more.It . Schwarz .

You have read this, and Szulc slaves inSeWor Tower.

is a galley ofthis the Szulc artiwe in

Penthouse:

Israelmuciear enterprisedetails of theAlthough

it is known that /iriythe wake of theare still top sec

12

but'they

researchneeded technological supportwt their Dimona nuclearL g

1 5 center in the Negev Desert

CIA was16

the Israelis.

res po n s i b 11 i^t ve s ?

Absolutely to the contra

Towe r.

False.'Mr . Ang le ton .

That it totally false?senator Tower.

That is totally false.

TOP SECRET

age

. Schwarz.

Mr. Angleton.

the Eisenhower Administration resolved to1956 Suez war,

Anaueton.Mr

provide Israel with al

The Israelis had We *t<eoretical knowledge,weapon.

knowledge that the CDo you have

Senator Tower We will take a recess for about two

minutes while we go. up and vote.

possibleyheM'p in developing an atomic

According to the^top intelligence sources, the

charged with the responsibility ofWoviding this support to

--Angleton directed the eiMrt?

iw



Several nuclear scientists were secretly

work with Dlmona scientists.

Dimona.

Senator

And this mea

Senator Tower

Tower. The reference

Mr. Angleton. False. I will

Fre s,h sent 4 00 as a matter of the

Israelis to

9

10

11

14

15

16

17

Id

19

20

2 1

sent toJ®®r a e 1

Interject he (that the

original .deal with the

heregfB to nuclear weaponry

AngletiJii It is false

.sent by the CIA, as En'^interpret it.

The mostiEmportant of them, according

to intelligence source^ was^a British-born physicist, now an

American citizen workingJgcrr the US Government in Washington,

with special and esote to the CIA.

^legation is false.

Senator Towery?/ The answer

Mr. Angleton. Nj'. The

cover that one,Aoo, I assume.

b/your previous question woul

Persons .cwse to Angleton have confirmed this account in

recent interviews. Reflecting Angleton i\pwn position, howevi

they have&fenied assertions from other souses that the CIA

team ma® fissinoable material -- plutonimum

the Lsrae1les from United States stocks.

r. Schwarz .

statement right or

Mr . Angleton.

ava ilable

As far as your are concerned i

wrong?

I am saying, when he says deny if^I deny

Senator Tower. I think it was taken care of in that

TOP SECRET
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\ Energy Commission, would it not?

much useThere

battery --

Senator Towers9

reference here is th. t couWbe converted to weapons.10

Mr. Angleton.11

12

and so forth.

In other words»Athe CIA doesn t havesenator

16

Mr Ong leton.
17

18

AtomicsuAymatenals except through the knowledge olfXthe
19

gency

you

thereto^

a covert thing, and it raises a big policy questionif

TOP SECRET

Commission?

•he Atomic

to fissionable materials, andI have accesss tate,

say, somebody simply approachnee where you have,

of the atomic/energy. We have atomic

Mr. Angleton. Sir. I can assure you//that the CIA -- I

- in my whole

That is rightMr . Angle ton .

sehator Tower.

don ’

except intelligence./.about it x speculations regarding leakage’

thinqXever involved fissionable materialhistory in the CIA,

materials independently'control ov

second paragraph, is where all the questions are rai^e#

Really, the CIA would be hard put to transferMny

fissionable materials without the knowledge of

really know what the word fissionable means anymore.

By fissionable materials, I think the

Mon’t categorically

;any stocks of fissionabl

And therefore the CIA\could not acquire

t to simply state that there was a problem in
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how do we deal with those kinds of cases, where someone

allegedly, a confidence man.

s tage

pe

ou the stuff? The purpose

■t-rate. And I wonder if

10

11

12

14

15

IB

19

20

or whatnot, who wants to ®F1

then was to penetrate, o;r^try to

there wasn't a questiwat one

sj to what we do about it, and what the dangers would

be if we u-se the diplomatic pouch, and thererare thousands of

questions, wd it did happen in the Far >aat. And it was a

false case, contf’i'dential case. But itjaid happen. There was

an offer, to sell tatomic fIssionabTe^material or something.

But my point is, thereWias never been initiative to my

knowledge, or an interes^pf the^CIA in any shape or form

wanting any fissionable rnafer’i'al .

Senator Tower. Dave^

Mr. Aaron. Two small pointss, 

effect Mr. Angleton .said at one poigt that should I surface

Mr. Angleton. I don't think

the bacW

I

Szulc said that "In

he^rhay go as far as toMr. Mann's name, Dr/ Mann's name, 

commit suicide

Did you^ver say that to Mr. S zulc? \£\

I said itAto him. But in

my mind -- after I left you — waSjjwhat I think

u -- and maybe I didn't tell you, maybejl told Colby,

thaois what bothers me -- the Royal Canadian Mounted Police

s®.l have an open espionage case in which a report Mvheirs

a 1 leges

someone

that either Dr. Mann being present or somethlng?5that

tried to cut his throat in Philby's house in

TOP SECRET
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5
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6

7

■/. 94

Washington, when Philby was stationed there. Now, whether

e report or not I don't know. So I am a littlse

Fanfused as to that statement. Because I don't thinkythe

que^glpn of using Mann's name came up other than .Sv'the

contex of the allegation that Mann was sent by«, and would

this meatw-Wf it came out in terms of the Helm of Services,

who had calT^d, for phrases, British, Frens^, et cetera, and

they would hav ^this confirmation, one^do they know anything

about my
9

would be
10

11

12

13

14

15

16

8

Mr.

r .

r .

Israeli aictivities now, and^fhen the most damaging

the entire information WMann and

Aaron. Let ni®iust Saad one other

testimony; "Angleton saiafi^ter recounting

Philby, et cetera.

segment of his

the story of the

transfer of atomic techiw^gAr. Szulc went on and said,

Angleton said that he^a;s rathei^taken back by this informatior

said that in effective could co n f iijTnfc i t with corrections:

one, the timefrareawas wrong, that itfeas not the early '60's,

but indeed the slate '50's after the Sue and number two,

fa e was concerned there w St delivered by the

,anyone to his

sonium or other

Angleton. I

knowledge

material .

any fissionagfe material such

don't follow that at all.

Aaron. Did you make those two corrections^'

Angleton. I don't understand what you are

Aaron. Did you make those two corrections?

Angleton. I don't understand what you are saying

TOP SECRET
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5

Let me show it to you^ahd you

Mr
6

Mr.

Would you identhfiy/Tthe pageSchwarj.

L"

o

©

0

c

10

11

12

14

15

16

17

19

20

2.1

Senator Tower. He is reading — actually what he/m®

a little earlier to you was in terms of trying to brf®’out

not follow-I am

it.read

that you did not agree with his story, that you

infirm the validity of it.

r. Angleton. That part is correct.

ing th^^l a s t part you are reading

Mr .

that is

not

and the line?

Aaron .’’^^The page is page^O, beginning at line 19 and

running to the en of the page®’

Angleton. Tiji^t saiw^in effect he could confirm it,

the "it" business

Mr .

story.

Mr .

Aaron. Start ^b'aek further and get the general

Angleton^This is fals^on page 40, from line 8,

Mr. Angleton .tSld me that essentially this information was

correct," twat is absolutely false

And /©never made any such statemenf^fhat I could confirm

it -- l«es 19 and 20, "Angleton said he w&s^really taken back

and ,iWf feet he could confirm the two corrections." That is

f adfs e .

22
Mr. Angleton.

Mr. Aaron. I think that covers it.

$7 distinguished pure

And this is false: "one or more

scientists or physicists whose services

were available to the US Government", that is totally fa

TOP SECRET
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r field whatever?

9
and nuclear

10
weapons development

11
is deliberately

12
that is what Ion his part a misstatemen'i And

15
terms of intelligence?

16

17

18
osely with the

19
Is rae1

20

assistance and nuclear weapon development?

2.',

2'1

TOP SECRET
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I srae1is

here , as I

hehffieans technical'/assistanceunderstand it,

Angleton,Aaron.Mr .

ThaAngleton.Mr . ight. And that

to the Israelite which was accurate.

Senator Tower. By technical .assistance

That subject wasn t in existence.Mr. Angleton.

Mr. Kirbow. You do not mean technical assistance in the

that we have workeELINT and^many things

Angleton.

But not specifically, technical(Sfenator Tower.

Angleton When I say technical assistance

Aaron

Mr. Angle torn No,

Let ma ask ona last question

different matter

He knew what I Watvsta, was this.'s tuff

has come out in volumes of Sadat' s®esume of CIA's help

Senator Tower...?.He did admrtKto technical assistance in

it wasn't a question of my admitting,

I told him t-Mt it was well-known that in&he whole field of

is it possible that one soifrce

be alleged operations by the
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the efforts to

5

'Iso have talked6

In other words, in
10

11
jounalists to go and try

12
the subject, he wouldn t got home before -- that is the

1 3
And he said this Israeli

14
fellow said somethin Ring I don't discuss, or

15

16
t much more to say about that.So there

17

Id
the US i.h/the 1960 s or at any time aimedya't acquiring either

19
nuclea'p/technology or information that woul bear 1 ng

20
his story?

2 J
many

22
technical knowledge in thiscountries to acquire try, and

2.'.
the Israelis.that doesn t exclude

241 •
you have specific knowledgeK1rbow. 1 n s t a neie s

TOP SECRET
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having me out^f bed at 3 in the morning.they would have bee

this .some o

I sail'dwas a lie. after 22 years1 wop with some people,

words to that eLfect I can t remember that part of it.

firs t thing . That

he said,

Mr. Angleton. There have been many efforts

anything germaln to our :bmniowactlvi ty So that for American

Well, I knew rito Israeli intelligence. away that that

Were there Israeli int&pligence efforts inA a no n .Mr .

Mr. Angleton. No .

ears I ha.v never known them to withholc

intelligence service in the US in regard to

acquire nuclear technology or material?

kLet me just state my own feeling about

After fife, taIked to me about having all those gmt sources

which wewbetter than Hirsch’s

ump things out of me regarding



with

fair question.

Senate In your

on — did you

knowledge thatfiBraeli agents were

secrets?

Chairman.moment

2-4

16
the meantime.

12

And they go back to his testimony relative to the Kennedy

assassination.
2;

2 2

TOP SECRET

rage 100W 50955 Dodd:

will be meeting with Mr.

atomic

I have

Angleton would give us his evaluations as an expertif Mr .

the Agency Mr. Angleton?,, yl

that it was normal practice for a defector whoand advised you

believ achat might be a

I recall,As

We can go off the record.’Senator Tower.

too, we can. get the FBI matter inThen,Senator Tower.

Mr* Chairman, I would suggest thatSenator Mathias.

perhaps we defer that subject for the moment. I am sure we

!^ozI have to respohdsto that?Mr. Angleton

•hexrecord aKi rbow Would you like to go offMr .

intelligence, d

^y°u were employed

capacity as Heac'O’f Counter-

ht ever come to your a^t

actually trying to acquire n.UMa’r secrets in the US,

Angleton again.

just a couple of questions that I would appreciate

you said that immediately after the assassi-

nation Golitzenon his own initiative communicated with you

had a military background to be processed in Department 13?



7
is very difficult.

8
understand. But then some years

9
is that youlater -- my recollection said it was in 1967 or

10
spent six month ofthe KGB had1969 -- you learned that

11
the investigation of the

12

that*
14

they were involved?
15

to congratulate you, thatMr. Angleton. becauseI want
16

who is suspect of Nosenko.man is a man also a
17

mean in 1967?Senator

18
areyou

19
regarding the

6
20

down to anAnd we worked
21

And the FBI disagreed with us. talkingAndidenti ty. I am
22

of work.n.onthsandabout not
2.1

And

we

TOP SECRET
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man, and

Mathias. You

Senator Mathias. I

a few minutes, but several weeks

this was that Oswald was an ex-Marine, and had been through

this process, and that therefore at least that he might have

acting withinbeen the context of the Soviet plan, is that
5

right?
6

101

senator Mathias. certainly of

Mr. Angleton

Mr. Angleton.

Interrogated, or processed

And that the implication

That is the thrust of what he was tryi ng

to say. His English is such that it

employment of their top operators in

o
Kennedy assassination, and wouldn't this fact in your mind

call ornegate the implication of the- original Golit

Mr. Angleton. Just to show you the ground

treading on, Golitzen gave us information

penetration of our own organization.

the Bureau's attitude was, you have got the wrong

the allegation therefore does not affect the CIA, and



advise

And that memorandum was
2

Turner I mentioned who was onethe of the competentBurt

FBI we stated that

was
5

on whom we had a dossier on this

thing# because he was once stationed in India# and therefore

the rest of it withall an unknownwe knew who he was# and

he was a real man# we had yearscoming to us as Nosenko was#

of surveillance on him and
10

duty in Washingtonhe was a- TDC# temporaryalleged and
11

the first Mrs. Helms.established contact withand hehere
12

■ And eventually I was called to take the
13

that among his missions to the US
14

or the return to the Soviet Union
15

the man whom we had identified as
16

man was one of the
17

highest grade illegals that they had
IB

our Agency.
19

So this had a tremendous impact

about George Blake?

TOP SECRET

becauseon Burt Turner#

but for a man of his

which was, what do you know

that hurt.competence to have done it the wrong way,

of a man and that man was

the penetration agent and the Bureau refused to accept

I might add the man who wrote

And he statedcase .

Andso on .

So it was in limbo.analysts. And

and he wasever had

and hehe came

And in 1967 a Sovietthat.

And he wenta Soviet agent.

that thisinto the whole background

And I can the was one of the

that you send it to the Army

was to effect the redefectiob

two interrogating officers.

talk to you about professional pride,

So I had a question injected,



8

9
of the Soviet Union.and their families are heroes

10
So here was this man who

11
dead .

12
Two to three weeks later is when Blake escaped from

13

14
the US to exfiltrate as the Special Assistant to the Head of

15

16
the West as an illegal from the end of World War II and

17
gradually worked into us, why wouldn t he have known the

18
George Blake, which would have been

19
he was a Headquarters man here on TDC

20
So we handled him for six or seven weeks.

21
parts of the interrogationAnd some of the most telling

22
Soviet Unionwas that when he went back to the he would have

on our mind. and what

this would

TOP SECRET
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said as to Blake, we think he is

whose

Counterintelligence,

n c.

from the aristocracy as Nosenko does because his father was

mother was a secretary to Litvinov and he comes therefore

And what wasaccess to archives.

simultaneous because

Nosenko’s father. And Golitzen had told us that men chosen

the Minister of Maritime Affairs And there is a statue of

And then his response was he says we thi he is dead.

Scrubb s Woods to the Soviet Union Now, if he had come to

from the aristocracy. Everyone trusted them, and their father?

Now, hwere is a man who is supposed to be Special

Assistant to the Head of Counterintelligence in KGB,

for very dangerous missions of penetration and duplicity came

to exfiltrate a person who worked in

exfiltartion plans of

cryptonym that we wanted him' to work up — and
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1

2

5

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

1?

18

19

20

21

22

23 1

24

2 5

relate to the third part of the damage part on Golitzen — 

what-did Golitzen know that they did not know he knew? What 

agents in the West could be under our control as a result of 

Golitzen's disclosures regarding those things?

And you can see the tremendous quality thia man had of 

almost getting from our man those four or five crytonyms, 

which would have told them what they wanted to know, because 

there are cases they are not sure whether he knows or doesn't 

know, and so on. And these are officials, and so on.

So he wasn't given that. He was given stuff that was 

sort of medium low level stuff, you couldn't call it chicken 

feed — but we never told him we disbelieved in him. And he 

said, if you do those things for me, I have an opportunity, 

because of my mother and so on, to become Head of the American 

Department of the KGB.

And the other thing he wanted, was, we took him to the 

Soviet Agency and we came out later for contacts, and he statec 

there was a telegram there, and he had been requested to 

acquire all the information possible on the whereabouts of 

Golitzen and Nosenko. And I was actually in Wisconsin. And 

I called my Deputy long distance and I said, if there is any 

proposal put up by that individual that would expose -- and I 

use the crytonym name of Golitzen -- don't.

A week later is when he got to’Moscow and he sent a cable 

to tell us that he can give them word on everything on

TOP SECRET
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Golitzen.

Coming back to what you stated, with our litmus paper and

him, weof treated him as a walk-in, as a

part of the thing confirmto

is the one

the fact that for six months the place was immobilized for this

investigation, of all

the way he put it.

Senator Mathias. You contrasted the way that the Russians

treat a returned defector, ahd the way we
10

Oswald every
11

interrogated when he teturned from Russia?
12

I probably would know, but

14

15
military man who defected. So I don't know'the-answer to that

16
Senator Mathias. What about from Cuba?

1?
can' t answer that.

18
Or at any time?Senator Mathias

19
Mr. Angleton. think the Bureau interviewed him.

20
Senator Mathias.

am certain we never did,
22

But you think the FBI did?Senator Mathias.
SO

2-1

TOP SECRET

in that connection, to your knowledge was

The Bureau, not the CIA?

within the jurisdiciton of the military, since he was a

build-up. And he

treat them. And

I don t knowMr. Angleton.

We will follow that up.Senator Mathias.

the high level all over the works, is

Mr. Angleton. I

That is. just my sensation that they did.Angleton.Mr .

Angleton.Mr .

with our analysis

Nosenko s bona fides, and the

who gave the full_d.e.scription of

I don t know whether the military — normally that would fall
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pursue that in a personal way

About two years ago Arbotov
5

we had several members of
6

Congress

record?

10
enator Mathias. My recollection is, he came wwlrone

11
name I don’t remember.

12
the Bureau had him under surveillance

and he came here don t
14

know that thethe newspaper
15

was never
16

17

18

19

20
man

2 1

22
Sovietroerson visiting members here on the Hill?

2?

2-1
isZthe circumstances under which a file or dossier might Be

TOP SECRET

ageW

pVsurveilied, and whom he s

H

coverage of an installation

and whewas off-base

was in this country and he

Would this kindthere.

came to lunch in my office- And

-iSenator Mathias . And what I amYes .

unknown. That is what the

newspaper said. My ownyObservat

Soviet Union and the Soviet nationals. And I would like to

result in dosslers/on all people who h contacts, if the

You referred to files

Senate Excuse me.Tower.

whose

IfMr. Angleton

This is the very last question

that are maintained on persons who have some contact with the

of thing be a matter of

t Embassy# then my answer would be yes.

R person wiwhim

I am getting ontcr ground I

Mr. Hooyer^gave an order

Soviet came here he

would be in any technical

the dooG-;of an individual, wo

suspect? or there is a reason.

trying to g*ete>a
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opened on a member

guinea

46

polfhjfe.

makint
5

in Mosco
6

become a

fir .
8

9

Senator Mathias.

14
where

15

16

1 file?to a Congres

20

2]

22
defector

23
and what

24
have got

a report on the mee ting.

to us,

meetings with Russians who

Washington. Wou,ftr that be

Mr. AngSleton. No. I

17

19

TOPSECRET <152.05

of Congress, and I offered myself aS

pig that Arbatov lunch as a starting point.

At this point my question is on purely hypothetical

I plan to go next week with the Senate g/qiup which is

parliamentary visit

I would assume it

co^jiuing entry in

Angle^n. We don't

to Russia.

Would that

far as you know';

And m^7 see Arbatov

would be like!®

such a dossierZas

have any coverage in Moscow.

Senator Mating. Is that the kiiro of thing that —

Mr. Angleton. 'W^are not livi-hg in a very ideal world

in the Agency. We carffeeven process the hard material.

s a hypothetical question,

let me make it even more hypothetical. Let's say our mission,

instead of visiting Moscow, visits Rome or Paris or someplace,

it is very easy/for you teaoperate. And there were

were khbwn to have visitied me in

the kind\p“f\ thing which would get

imagine the Bfcttish MI-5, though,

because o.fjythe Russians in London, would paiss through liaison

ji^P there was something suspicious, wmild pass through

And we have examplesWiere Czech

told us about a member of Parliament, a Wet agent,

the cryptonum was, and how he was recruited ^nd you

other cryptonyms on British members of Par 1 iamSStj,

TOP SECRET
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-1

5

6

7

that you have not then identified. We know what they pahsed

some of the stuff which was passed.

Senator Mathias. ; Assuming a file was set up? n that

two years ago

Mr^ngleton. The file wouldn't be se^Zup there on the

fact — wif&your name on it, it would be/the Soviets, and

you would be ^led in the file, which^would probably be that

8

9

L”

0

*

d

10

11

12

14

15

16

17

thick, of that Soviet activity in t® US. And there would be

the fact that he was'Kere, and that he went to New York, and

he did this or that.

Senator Mathias. So

file, that would show up IS a

Mr .

supposed

would be

be where

Arbatov file?

AndJ^he only time

wouldn't show up in Mathias'

That is the way it isAngleton. Thatyis right

opened

there

to be . ere I can see a file

on^n American Congres „an or Senator would

wgfs a substantial basis fo 'opening up that

file. But that wouldn't be at the initlatl of the CIA, it

would be ajm'atter that would go to the FBI and

General

Sje Attorney

Ja’nd then there would be somebody in the enate or

the Congress who would be contacted and notified, aSAso on.
19

he would pick up the money

‘By think Mr. Hoover's practice was that he would frarn

through his own sources that a person who

g’oing to have lunch with a Congressman or

or this

I think this is the way he handled it

is not good ^s

was cultivating&him,

is what they say

-- he would simply

TOP SECRET
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youwe doing something
5

homosexual
6

it
7

it is formalized in the
8

those things!on was
9

10
is

11
any

12
number of things, their^isl’a. record on it.

Senator Mathias, ther words, you are saying what a
14

15
unless you makefenews?

16

17

18

19

20

2]

22
a. he

2.«

person.

TOP SECRET

if a person,

oe.cause weAnd that is one of the biggest^unresolved cases .

Me* I want to commend you again on thatAng leton.

know t tv this man is a

That is one way d< looking at it.Mr. Angleton.

That is allSenator Mathias. Chairman.Mr

Andand so on.

mine once mdpolitical friend p1 that you don’t get news

KtMS the

call him on the phone and say

notified, et cetera. He called me once when there^asn’t

passed a document or

been usefulmay ha

question of emphases

But

Hoover intervenedBureau

at such and such

question, because that fixes several things Because if there

He said

cultivated,■ high level intelligencewas the most sophisticated,

I think you should know^tne

following, and there would be a notification that MRWHoover

>ough time factor for him to send a letter tolme

hour, you should

to change the ^course in a hurry.

WhewMr.

either a .question of time or a

But the/formal part goes on regardless,

regardms. of who he is, is involved, or

mes up in a telephone tap, or

is^bne thing I regret about leaving the Agency

s' know so much about that person when he was in India.
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Angleton/ to^t

counterintelli-

deteriorating.

?what things in particular would you do?

5

these fires/that no man wouldpurgatory that
6

put out —

if you golet all the place, and

better.
9

take thelet people
10

13
Agency below

14
author!ties.

15
Senator

16

17

18

19

20
th

2 1
to throw the burden on the

on Chile, gives hi hea questionDirector to respond to

And something doesn tl&.eem

the lower you go in the Agency, eve

TOP SECRET

si tion.s always in that dual

gence capability since you feel that it is

tlcal repercussions .takepo

two fathers.

fires the

Andto work that way.

if Colby is asked what asx you know aboutIn other words

lease ask the WhiteChile

Senator Baker What would you do, Mr

tswColby what it might be. But

And

consequences.

louse

Baker What two authorities?

and the Executive.I mean -the CongresMr. Angleiton

My feeling is that the Agency has to goAngleton.

the bigger the

all come out

to purgatory, my view is,

So my view is, let i And

to rehabilitate the Agency.in particular in

througnWthe

nd therefore let it be shocking or whatever.

I am notsa belii'ever that an agency can have

And I don'tWlieve in inferiors reporting on

their superiors by directivelA And I don’t believe that the

the Dired^tbr has to. be responsive to two

myUview is that on Chile would yoy

And that is what I am trying to get a#,\at least so

hey can come back with Colby after the Executive part h



50

22

be resonalve to more than one authoity is

And I am not

Senator

my level, to

making any

the

somewhat

Baker. To

^Angleton. The

10

11

12

14

15

16

1?

19

20

21

puns.

be responsible to the Congre's's

word response Is what ,dlsturbs

^ecause the secrets that we have j/ust been discussing

here are so g'e’rmain to everything in thi^sycountry relating to

the world balance power and what the" Soviets will strike

at, and what the roafe of detente is^ That is what I am trying

to get at. The Executive -- in/other words, the intelligence

community has never realty hadya day of peace in a way. When

Hoover passed away, and GrayKoame aboard, everyone in the

intelligence community .believed, now we can normalize this

situation. It has never been normal before. Mr. Hoover never

attended an Agencyfieeting. Mr. H^pyer never permitted one

of his representnatives to go beyond

and you cannot run

Jiis jurisdiciton question.1

And you cannO/Frun a government that wa

counterintelligence that way. So when Mr

Mr. Hel/sJ* and Helms called

posita'® should I take, and

normalize relations, and he

G.ray came to see

me in before himWand said, what

I said, he wants to^Ecome and

wants to reestablish i s o n . And

said, I wouldn't accept it form him, they are the^nes

®rok- it off. Therefore tell him that when he has read

correspondence with Mr. Hoover, and reviewed all of that

who

r

he feels that he is capable of handling it, that you will E^

TOP SECRET
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9

10
gence community.

11
being Directors.

I would say

doesn t .havedoesn t work, he
14

And I think the Rockefeller Commission'sperspective.
15

16

17

18

19

Senator Baker
22

Commission reports?
25

I don t see anything wrong with it®Mr. Angleton.
24

Do you think it will work?Senator Baker.

TOP SECRET

age

'll themeeting and?®

or the

relates to.

Deputy Directors who have to be confirmeq and whatnot. And

this.

Director. Andtthen the Watergate and--all«of that. So there

nuts and boltssand at the same time handle 14 the duties of

paptain that didn t make admiral aboard who 
7

got ill settle

observations were fi^st rate in term of the idea of two

ssional Director of the Agencythat a pror

has never been a 11b Government as

prepared to sit down and discuss the question of liaison

because liaison is a tiny part of the question of penet-faction

and double agents and all the rest of it

And in fact that happened, and everybody thought, we had

Trad then we will have his demise.

And than, you had Mr. Ruckelshaus come Kras as acting

stabilizing factor inflii

not couferintelligence »'one, but the intelli-

And now, I amstrohgly opposed to professionals

awsis on 'the outside,

I think that no^directorate should be expected to follow the

rest of it and try to keewan eye inside

What do you think of the Rockefeller
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5

6

7

8.

9

10

11

12

14

15

16

17

18

19

20

Mr. Angleton. I really don't know thia area. So I a

not competent to apeak or go around seeing what will happen

n Congress, just on the simple question of Chile aria the

^akages and the damage that Is done to US postur^ abroad, how

muchlof it does this take?

Senator Baker

mentative'fething.

It wouldn't take manyX#' That is an argu-

Mr. Angleton. All the cases we^ate discussing, in the 

hands of the'wrong people, and ourVfiles in the hands of the

wrong people, w<ajjld have very^decisive political impact upon

our elections. That is what^-T mean, to be very frank about it

Senator Baker .WowbuId that happen?

Mr. Angleton. There are all kinds of information which,

if

it

it falls into the

for their owri^

damaging.

be

ig hands Or should they want to use

Senator/Tower . In other w'Sfds

lotives. would be absolutely

football?

this information could

used Jay politicians as a politl’&ibl

M^f Angleton. Precisely. But man who would do it

damages —

Senator Mathias. Would you give

(Off the record discussion)

an example?

(Whereupon, at 6:05 p.m., the Committee washedjourned,

subject to the call of the Chair.)
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